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A kollektív szerződésünk 

betöltötte feladatát...

Igazgatói beszámoló
a Mecseki Ércbányászati Vállalat 1071—1075. évi 
kollektív szerződésének 1073. évi végrehajtásáról 

és a végrehajtás tapasztalatairól

1910 -ben, a kopen-hágai nemzetközi szocialista nőkonferencia, Clara Zetkin javaslatára, úgy határozott, hogy március 8-át nemzetközi nőnappá kell nyilvánítani. a nőmozgalmak célja ez időben még elsősorban a választójog megszerzése volt. Az egyenlő jogokért folytatott harcon túl, a nők terheinek csökkentéséért, emberibb munkakörülményekért is küzdeni kellett szerte a világon, s hazánkban is.Ez ma már, a jelen Magyarországon lassan feledésbe merülő történet. Népköztársaságunk törvényei, rendeletéi nemcsak hogy egyenlő jogokat, de jelentős kedvezményeket is biztosítanak asszonyainknak, lányainknak, csak legfeljebb nem, vagy nem teljes mértékben érvényesülnek.Lassan hagyománnyá válik, hogy március 8-án a nőnapi ünnepségeken a férfiak virággal kedveskednek, az ünnepi asztalt ők terítik, ők hordják a tálcákat, előttük a fehér kötény. Jelkép egy kicsit ez a hagyomány. Bűntudatunk és szándékunk jelképe. Ha máskor nem, de ezen a napon fokozottan sze

retnénk kifejezni azt, hogy megbecsüljük és elismerjük, hogy nőnek lenni hivatás, s hogy anyáink, lányaink, nővéreink és munkatársnőink hivatásából fakadó több- letterheiből minél többet illene és kellene átvállalni. Tudjuk, hogy még nem szűnt meg teljesen a „nő—főzőkanál” szemlélet. Emlékezzünk ezen a napon arra, hogy asszonyaink, lányaink már ott vannak a termelésben, a tudomány művelői között, de még nincsenek ott számuk és képességeik arányában a vezetésben, hogy azonos munkáért még mindig alacsonyabb a bérük, s hogy a családi munka terhei még mindig — a számtalan juttatás ellenére is — az ő vállai- kon nyugosznak.A társadalom fele nő. Munkában, helytállásban legalább a felét vállalják a nagy és kisebb közösségek terheinek. Köszönet és megbecsülés jár ezért, nemcsak március 8-án, hanem az év minden napján.Legyen szándékunk jelképe az ígéret és a tisztelet virága, az a hóvirágcsokor, amit e napon adunk azoknak, akiket ünnepelünk.

Világ proletárjai, egyesüljetek!

A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

1974. MÁRCIUS 1.

Vállalatunk kollektív szerződése 1971. július 1-én lépett hatályba. A kollektív szerződést az elmúlt időkben kiegészítettük, módosítottuk az időközben megjelent jogszabályok és a vállalati gazdálkodási feltételek alapján. A vállalati szabályzatalkotó tevékenységben dolgozóink igen aktívan vettek részt, az 1972. évi beszámoló vitájában, illetve a kollektív szerződés módosítás tervezetének véleményezésében 99 dolgozó tett javaslatot, észrevételt. Ez azt bizonyítja, hogy dolgozóink felismerték a kollektív szerződés jelentőségét, fontosságát és a kollektív szerződést a vállalati tevékenység szoros részének tekintik.Üzemeink lehetőséget kaptak, hogy egyes kérdéseket — az üzemi sajátosságoknak megfelelően — a kollektív szerződés üzemi függelékében szabályozzanak. A megváltozott feltételek alapján az üzemi függelékeket is módosították üzemeink, az előírásoknak megfelelően. Az üzemi függelékek a vállalati kollektív szerződés szerves részei, amelyek végrehajtásáról és a végrehajtás tapasztalatairól az alábbiakban számolunk be.
MunkaviszonyÜzemeink a fiatalkorúak és a nők foglalkoztatási tilalmára kiadott szabályokat betartották. Igyekeztek javítani a munkahelyek feltételeit és munkakörülményeit, s így azok kedvezővé váltak a nők foglalkoztatására. A nőpolitikái határozat szellemében végrehajtott intézkedéseink hozzájárultak ahhoz, hogy növekedjék a foglalkoztatott nők aránya vállalatunknál. 1973. év végére a nők aránya az összes létszámon belül elérte a 11,5 százalékot.Javult a helyzet az újfelvételesek fogadása területén is. Több üzemben
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felvételi tájékoztatót készítettek, amelyben írásban mutatták be az üzem tevékenységét és részletezték a juttatásokat. Az Ifjúsági Törvény szellemében elbeszélgettek a pályakezdő fiatalokkal, ismertették a lehetőségeket.A munkafeltételek javítása és a bérintézkedések következtében növekedett vállalatunk vonzóköre munkaerő-felvétel szempontjából. Ennek következtében a felvételnél — különösen a második félévben — már minőségi szelektálást alkalmazhattak az üzemek. Vállalatunk átlagos munkáslétszáma 1973-

ban ’három fővel volt magasabb, mint 1972-ben, tehát az évek óta tartó csökkenés megállt.A felmondási idő alkalmazásánál nem voltak különösebb problémák. Vállalatunk elsősorban a nyugdíjba vonulóknak mondott fel. Ilyen címen 63 dolgozó kapott felmondást. s alkalmaztuk náluk a 15 napos munkavégzés alóli felmentést. Üzemeink több esetben kölcsönös megegyezéssel szüntették meg a munkaviszonyt.A javuló munkaerőgazdálkodást jellemzi, hogy csökkent a „kilépett” munkakönyvi bejegyzéssel távozók száma. Az 1972. évi 448 „kilépett” fővel szemben 1973-ban 390 fő távozott a jogszabályok előírásainak be nem tartásával. Ez a szám még mindig magas, s utal arra, hogy sok dolgozó vállalja a jogszabályok be nem tartásából eredő hátrányokat.
Munkaidő 

es pihenő időA munkaidő beosztását az üzemi függelékekben szabályozták üzemeink. Általában kéthetenkénti szabad szombatos munkarendben foglalkoztatjuk dolgozóinkat. A bányaüzemek vezetősége az elmúlt évben is igyekezett

minimálisra csökkenteni az éjszakai műszakok számát, hogy ezzel kedvezőbb, kényelmesebb feltételeket teremtsenek dolgozóinknak. Ez a törekvés azonban egyes esetekben zsúfoltságot eredményezett a szállításnál, étkeztetésnél, ezért körültekintőbb munkát igényel a telepítés végrehajtása.A mélyszinti ércek technológiai feltárása, kinyerése hosszabb átfutási időt vesz igénybe. Ezért a kapacitást növelő rekonstrukció mellett szükség volt az üzemi munkarend módosítására is az Ércdúsító üzemben. Az új munkarendet — ideiglenes jelleggel — 1973. május 14- től vezettük be. Ennek lényege. hogy az üzem szabad szombat nélkül üzemel — s ezzel 9,3 százalékos kapacitás növelés biztosítható — a dolgozók pedig a törvényes heti munkaidőn belül napi 8 órát dolgoznak, s ezzel több szabadnaphoz jutnak. Az eddigi tapasztalatok biztatóak, s várjuk a felsőbb szervek végleges jóváhagyását.A megjavult munkaerő- helyzet következtében 9 százalékkal csökkent dolgozóink túlóráztatása. A munkásoknál az1972. évi 4,7 túlműszakkal szemben az 1973. évi tény 4,3 műszak volt. A kiadott igazgatói utasítás — a túlórázás szigorítására — továbbra is érvényben van, s üzemeinket szervezett munkára ösztönzi. Az általános javulás mellett meg kell azonban mondani, hogy egyes munkaterületeken (szállítás, karbantartás. fenntartás stb.) változatlanul nagy a dolgozók leterhelése túlóráztatás tekintetében. Növeli a problémát, hogy ezen dolgozók zöme egészségre ártalmas munkaterületen, csökkentett munkaidőben dolgozik.A jelentős túlóracsökkenés mellett, üzemeink sajnos megsértették a kollektív szerződés 315. pontjában, illetve ennek módosítására kiadott rendelkezésekben szabályozott, egyéni túlórakereteket. 1973-ban 236 dolgozónál volt túllépés, az előző évi 204 dolgozóval szemben. A túllé-
(Folytatás a 3. oldalon)
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Köszöntjük a dolgozó nőket,
asszonyainkat, leányainkat

Megvalósulás útján a nőpolitikai határozat

Édesanyák nyilatkozata
Az MSZMP KB 1970-ben hozott nőpolitikával kapcsolatos határozata megszabja feladatainkat. Nálunk a kormányprogram az egyenlő munkáért, egyenlő bért elvét érvényesíti; az óvodai és bölcsődei igények 62 százalékát ki tudjuk elégíteni; a gyermekgondozási segély világviszonylatban egyedülállóan segíti a dolgozó nők anyai hivatásának betöltését. Vállalatunk nődolgozói közül megszólaltattunk néhányat, ők hogy látják gyakorlati megvalósításban a párt- és kormányprogram határozatainak érvényesülését és végrehajtását a szülési szabadságon levő nők helyzetében.

Kitüntetések, 
elismerések 

a nőnap alkalmából
A nemzetközi nőnap alkalmából üzemeinkben ünnepélyeket szerveznek, ahol a gazdasági vezetés — a társadalmi szervekkel közösen — az előző évekhez hasonlóan, köszöntik a nődolgozókat. Az ünnepségeken adják át a kimagasló munkát végzőknek a Kiváló dolgozó kitüntetéseket és pénzjutalmakat.Március 7-én a vállalat vezetése fogadást rendez a központban, ahol 25 eredményes munkát végző nődolgozó igazgatói dicséretben és pénzjutalomban részesül.A gazdasági és társadalmi munkában élenjáró 21 nődolgozó jutalomkiránduláson vesz részt március 1—5 között Moszkvában.

Egy üzemi nőbizottság 
célkitűzései

SZABÓ LEVENTÉNÉ, aKísérleti-kutatási és automatizálási üzemnél laboráns:— Végzettségem vegyész- technikus, 12 éve dolgozom az üzemnél. Második gyermekemet szültem, veszélyeztetett terhes voltam, ezért szülés előtt már táppénzes állományba vettek. Másfél évig voltam otthon a kicsivel, 1973 novemberében cl tudtam helyezni a bölcsődébe. a nagyobbi- kat pedig óvodába és így hamarabb visszajöttem. A munkabéremmel kapcsolatban, ami tavaly kötelező 8 százalékos béremelés volt megkaptam, ez évben pedig Upor elvtárs szólt már, hogy a következő bérfejlesztésnél vegyenek figyelembe és ami elmaradásom van azt rendezzék. A munkában nem okozott különösebb hátrányt az otthonlétem. Szeretem a munkámat, szívesen jöttem — szívesen fogadtak vissza régi munkatársaim.

A NŐK A MUNKAPADNÄL, AZ ÍRÓASZTALNÁL EGYARÁNT MEGÁLLJÁK HELYÜKET Fotó: Keller Gábor

ÖRDÖG BÉLÁné, a II.sz. bányaüzemnél bérelszámoló:— Első gyermekemet szültem, 22 hónapos és kislány. Sikerült bölcsődében elhelyeznem. Nem tudtam három évig otthon maradni a gyermekemmel, mert garzon lakásban lakunk, melyet szeretnénk egy nagyobbra elcserélni, s ehhez pénzt kell gyűjtenünk. Az üzemből munkatársnőim, míg otthon voltam, többször meglátogattak, s egyikük minden hónapban elhozta a fizetésemet. Régóta dolgozom munkahelyemen, s míg gyermekgondozási segélyen voltam ugyanannyi béremelést kaptam, mintha dolgoztam volna. Kis kiesésem volt a munkában, de hamar belejöttem és segítettek a kollektíva tagjai is.

PIÓCA ERNöNÉ, a Szolgáltató üzem dolgozója, a II. sz. bányaüzemnél levő lámpakamrában fizikai munkás.— Gimnáziumi érettségim van, de szeretek itt a lámpakamrában dolgozni. Második gyermekemet szültem, s két és fél évet vettem igénybe a kormány által biztosított gyermekgondozási időből. Három műszakban dolgozom, de ez jó így nekem, mert Bakonyán családi házban lakom és napközben a kertben dolgozhatok. Szüleimmel élek, nagyobb gyermekem 14 éves, a kicsi negyedik évében van. Tavaly szeptemberben megnyílt falunkban az óvoda, s így a kicsire nincs gondom napközben. Sajnos a második gyermek születése után elvált a férjem tőlem. Otthon-tartózkodásom ideje alatt emelték a fizetésem, s mikor visszajöttem megkaptam a különbözetet is. Egy-két hét alatt visszazökkentem a munkába, 13 éve vagyok a vállalatnál.

PáPISTA GYÖRGYNÉ,a központ pénzügyi osztályának gépírónője:— Tizenhét éves voltam, amikor a vállalathoz jöttem, ez volt az első munkahelyem. Első gyermekemet szültem, másfél évig voltam otthon gyermekgondozási segélyen. Szüleimmel lakom és édesanyám vigyáz a gyerekre. Míg otthon voltam, kapcsolatom nem szakadt meg munkatársaimmal. Mikor visszajöttem 300 forint béremelést kaptam, örömmel kezdtem újra dolgozni, mert szeretem a munkámat, a munkahelyemet.A megszólaltatott nők vállalatunk különböző üzemeinél, különböző munkakörökben dolgoznak. Valamennyien úgy érzik — ami a válaszaikból is kitűnik — hogy a párt- és a kormányprogramban biztosított lehetőségeket vállalatunknál a bérezés, bölcsődei és óvodai ellátás terén megvalósítják. A gyermek- szülés után visszakerült nők, nem kerültek távollétük miatt hátrányba semmilyen téren. II. J.-né

A II. sz. bányaüzemben 54 nő dolgozik, az üzem jellegéből adódóan az adminisztratív és a kisegítő állománycsoportba tartoznak. Évről évre nagyobb feladatok hárulnak az üzemi nőbizottságokra, amelyek feladatai közé tartozik a nőket érintő roblé- mák megoldásában való segítés, javaslattétel.A bérfejlesztés alkalmával a nőket is figyelembe vették, de itt még egyes területeken van tennivaló. Nagy eredményeket értünk el nődolgozóinknál az üzembe való beilleszkedés területén. Gondolunk itt az üzemi rendezvényeken (közös kirándulás, családi est, közös program) való részvételre.Foglalkozunk a nagycsaládosok és az egyedülállók, valamint a szülési szabadságon levő nők gondjaival, problémáival. A szülési szabadságon levő nőket látogatjuk, nőnapi megemlékezésre meghívjuk őket is. Ezzel szeretnénk elérni, hogy ne szakadajnak el teljesen a munkahelytől. Bölcsődei, óvodai elhelye

zésben igyekszünk támogatást adni, de sajnos sok esetben eredménytelenül, mert a „bányász dolgozók sokat keresnek” jelszó alatt, dolgozóink kérését elutasítják.Nődolgozóink többsége politikailag képzi magát párt-, szakszervezeti és KISZ-oktatás keretén belül. Egyre több nődolgozó kér üdülési beutalót, hogy pihenéssel töltse éves szabadságát, ebben az szb is támogatja őket.A rendszeres egészség- ügyi vizsgálaton minden nődolgozó részt vesz, ezen kívül megszervezzük a rákszűrő vizsgálatot, ami üzemi szinten természetes. Ez évben igényeljük az egészségügyi előadássorozat továbbfolytatását, melynek kezdete januárban volt. Figyelemmel kísérjük továbbá az új rendelkezések maradéktalan betartását az üzem területén, hogy a nődolgozók a megillető juttatásokat maradéktalanul megkapják.Balogh Sándorné
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A kollektív szerződésünk 

betöltötte feladatát,..

Igazgatói beszámoló
a Mecseki Ércbányászati Vállalat 1071—1075. évi 
kollektív szerződésének 1073. évi végrehajtásáról 

és a végrehajtás tapasztalatairól
(Folytatás az 1. oldalról)pések a szállítógépészeknél, csatlósoknál, karbantartó lakatosoknál, villany- szerelőknél. rakodóknál stb. következtek be. Az üzemek szerint vizsgálva, a IV. sz. bányaüzem jár az élen, ahol az év folyamán bekövetkezett üzemzavar miatt rendeltek el többlet túlórát. Jelentős a túllépés még a Szolgáltató üzemben és a II. sz. bányaüzemben.Megsértették bányaüzemeink a kollektív szerződés 316. pontjában foglalt előírásokat is. A túlóra szabad idő természetbeni megváltása helyett 15 főnél alkalmaztak pénzbeni térítést az alkalmazottaknál. Itt is elsősorban üzemzavar-elhárítás érdekében kellett így intézkedni.A jövőben az üzemek vezetőinek és a túlóra elrendelésére jogosult személyeknek körültekintőbben kell foglalkoznia a túlóra- gazdákodással és megfelelő intézkedést kell tenniök a kollektív szerződés előírásainak betartására.A fizetett szabadság kiadása tekintetében javult a, helyzetünk. A megfelelő létszám lehetővé tette, hogy az üzemek folyamatosan adják ki a szabadságot. Munkatorlódás címén csak 108 dolgozónak húzódik át néhány nap szabadsága 1974-re. (Az előző évben 142 fő volt.)Sajnos dolgozóink többsége az elmúlt évben is igen elaprózva, nem ösz- szefüggően, vette ki szabadságát. Dolgozóink általában két évenként jutnak üdülőbeutalóhoz, amikor két hetet összefüggően üdülnek. A közbeeső évben pedig néhány napos szakaszokban veszik ki szabadságukat. Az édesanyák családi problémák miatt ugyancsak pár naponként élik fel fizetett szabadságukat. Ez a gyakorlat nem szolgálja az elfáradt emberi szervezet regenerálódását. Nevelő, felvilágosító munkával oda kell hatnunk, hogy több napra összefüggően vegyenek ki szabadságot dolgozóink.A kollektív szerződés 326. pontja alapján 1973-ban 5 dolgozó részesült 6—6 nap, 32 dolgozó 3—3 nap, 6 dolgozó pedig 2—2 nap jutalomszabadságban. A jutalomszabadságban részesültek száma közel azonos volt mint az előző évben.Több dolgozó részére hosszabb idejű fizetésnélküli szabadságot adtunk családi problémák, házépítés, továbbtanulás stb. miatt.

A munka 
díjazása, 

egyéb juttatásokA dolgozók díjazása, teljesítménybérezése, anyagi

ösztönzése és az egyéb juttatások területén igen jelentős eredményeket értünk el az elmúlt évben. Ezekből az alábbiakat emelhetjük ki:
a) Vállalatunk történetében az eddigi legnagyobb mértékű bérfejlesztést hajtottuk végre 1973- ban, állami és saját forrásból. A béremelés éves kihatása 34 661 ezer forint volt, és gyakorlatilag a vállalati teljes munkajogi létszámot érintette. Gazdálkodási feltételeinket — a távlati terveinktől eltérően — úgy kellett kialakítanunk, hogy a bérfejlesztés jelentős költségtöbblete ne csökkentse lényegesen vállalati eredményeinket. Ennek érdekében a teljesítmények növelésére, a maximális takarékosságra ösztönöztük dolgozóinkat és számos műszaki szervezési intézkedést tettünk.Az 1973. évi bérfejlesztést két lépcsőben valósítottuk meg:— Január 1-től felemeltük a 7/1971. Mü. M sz. rendeletben foglalt kategóriák minimuma alatt besorolt dolgozók bérét. E célra éves szinten 1 990 ezer forintot használtunk fel.— Március 1-től az MSZMP Központi Bizottsága 1972. novemberi, valamint az 1001/1973. MT sz. határozatok alapján a munkások és a közvetlen termelésirányító műszakiak kiemelt állami bérfejlesztésben részesültek, amelynek 1973. évi kihatása 19 382 ezer forint volt. Ezzel együtt hajtottuk végre a válalati források terhére a 4,5 százalékos bérfejlesztést.A bérfejlesztés végrehajtására bérpolitikai intézkedési tervet dolgoztunk ki, amelyet vállalatunk dolgozói megvitattak. A dolgozók észrevételeit figyelembe véve, a vállalati szak- szervezeti tanács egyetértésével határoztuk meg a ^végleges fejlesztést. A kiadott irányelvekkel összhangban, a termelésben közvetlenül résztvevő munkások és műszakiak, a magasabb szakképzettségűek, a nehéz fizikai munkát ▼égzők, több műszakban dolgozók átlagon felüli béremelésben részesültek. Felemeltük az irányműszakbé- reket; a föld alatti, az éjszakai és az ÉDÜ váltóműszakos pótlékot. A bérfejlesztést kiterjesztettük a kisegítő és nem ipari állományba tatrozó, fizikai jellegű munkát végző dolgozókra is. (Személygépkocsi-vezetők, takarítók, karbantartók stb.) Bérfejlesztésben részesültek a gyermekgondozási és szülési szabadságon levő anyák is.A bányaüzemi teljesítmények növelésére ösztönző rendszerünket átdolgoztuk, a produktív teljesítmények helyett az össz- üzemi teljesítmény növelé

sét szorgalmaztuk. Ez a bér kifizetésére szereztek rendszer a produktív tel- jogosultságot, jesítmények növelése mel- A végrehajtott bérintéz- lett a kiszolgáló létszám- kedések következtében a mai való takarékosságra munkások és alkalmazot- ösztönzi az üzemeket. A tak átlagbérei az alábbiak rendszer igen eredményes- szerint alakultak az előző nek bizonyult, üzemeink évhez viszonyítva (hűség- 4 666 ezer forint többlet- jutalom nélkül):
Megnevezés 1972.évitény 1973.évitény FejlődésindexeszázalékMunkások Ft/fö 37 995 42 373 111,5Alkalmazottak Ft/fő 35 451 38 157 107,6Az alkalmazotti álló- forint'fő/év lett. Ez azmánycsoporton belül az egy főre jutó hűségjutalom nélküli kereset — 1972-höz viszonyítva — a műszakiaknál 7,6, az adminisztratívoknál 6,1, a kisegítőknél 8,9, a nem ipari doglozóknál 8,6 százalékkal volt magasabb 1973-ban.A kollektív szerződésben előirányzott 4,5 százalékos saját forrásból képzett bér- fejlesztést 100 százalékra teljesítettük. Ennek megfelelően a tényleges bér- színvonal mutatónk 45 407 1973. évi előirányzat

1973. évi teljesítés TeljesítésszázalékaMegnevezés
A) Közvetlen anyagi ösztönzésa) nyereség-prémium és nyereség-jutalom előre meghatározott feladatok teljesítéséért 8 500 8 736 102,8b) nem hűségjutalmas dolgozók bányásznapi jutalmazására a vállalatnál eltöltött munkaviszony alapján 600 676 112,0c) nem bérköltségből fedezett jutalom 400 374 93,0ebből:üzemek hatáskörébe 200 180 90,0Kp-i versenykiírásra 100 94 94,0KISZ ifjúsági termelési mozgalom támogatására 100 100 100,0d) Kiváló dolgozó kitüntetéssel járó évközi jutalom 240 436 181,7e) Szocialista brigád kitüntetéssel járó évközi jutalmak 100f) Kormány-, illetveminiszteri kitüntetéssel járó évközi jutalom 1 100 106 106,0B) Meghatározott rendeltetésű pénzbeni juttatások a) lakásépítési akció támogatása 1 500 758 50,5b) tanulmányi ösztöndíj 20 28 140,0c) segély 470 444 94,4C) Nem pénzbeni részesedésa) kedvezményes üzemi étkeztetéshez nyújtott hozzájárulás 4173 4 050 97,1b) vállalati üdültetésre, egyéb szociális, kulturális és sportcélok támogatására 3 610 3 397 94,0

1972. évi bérszínvonalnál 10,8 százalékkal magasabb, a központi és a saját forrásból képzett bérfejlesztés következtében. Lerögzíthetjük, hogy vállalati kollektívánk nehéz, áldozatos munkáját megfelelő anyagi elismerés követte 1973-ban.
b) A kollektív szerződés 412-1. pontjában előírt juttatásokat az alábbiak szerint teljesítettük ezer forintban:

c) Több üzemünkben 1973-ban átfogó anyagi ösztönzési rendszert dolgoztak ki a hatékonyság fokozására, s ezt összekapcsolták a szocialista munkaversennyel. Különös figyelmet fordítottak a műszakgazdálkodásra. Néhány üzemben az ösztönzési kereteket összevonták (béralapos prémium, nyereségprémium, nyereség-j utalom) a célfeladatok kitűzésénél. hogy ezzel is haté- konnyabbá tegyék az anyagi ösztönzést.Vállalati szinten igazgatói utasításban szabályoztuk a baleseti műszakok csökkentésének, valamint az anyag- és készletgazdálkodás anyagi ösztönzésének rendjét, a nyereség- prémium növelésének, illetve csökkentésének feltételeit, az érintett személyeknél. Mind két rendszer eredményesnek bizonyult.
d) 1973-ban új munkaverseny szabályzatot dolgoztunk ki a Magyar Forradalmi Munkás-Paraszt Kormány 1007/1972. sz. határozata és a SZOT irányelvei alapján. Ebben szabályoztuk a gazdasági szervek feladatait és az erkölcsi. anyagi elismeréssel Összefüggő kérdéseket.Az év folyamán 566 dolgozó részesült Kiváló dolgozó kitüntetésben és a velejáró pénzjutalomban. A kitüntetettek közül 151 fő ötéves, 197 fő tízéves, 165 fő tizenöt éves törzsgárda- tag volt. A kitüntetésben részesült nők száma 54 fő.Eredményes volt a szocialista brigádmozgalom is. Az év folyamán 89 brigád bronz brigádérmet (209 200 forint jutalom), 66 brigád ezüst brigádérmet (287 800 forint jutalom), 33 brigád arany brigádérmet (217 800 forint jutalom). Vállalatunk hat brigádja nyerte el a Vállalat kiváló brigádja címet, jutalmuk 145 ezer 500 forint volt. A Szakma kiváló brigádja kitüntetésben egy brigádunk részesült.Igen szép eredményt értek el vállalatunk fiataljai a különböző vetélkedőkön, termelést segítő munkaver- seny-mozgalmakban. A verseny anyagi ösztönzésére 100 ezer forintot biztosítottunk.e) Vállalati lehetőségeinken belül nagy gondot fordítottunk dolgozóink lakás- helyzetének javítására, anyagi támogatására.Az év folyamán a részesedési alapból támogatásban részesített dolgozóink megoszlása a következő: családiház-építés 19 fő 245 ezer 300 forint, szentlőrinci OTP társaslakás-építés 16 fő 224 ezer forint, tanácsi értékesítésű lakás 11 fő 126 200 forint, lakáshasználatbavételi díj 16 fő 162 810 forint, összesen 62 fő 758 ezer 310 forint.A fentieken túlmenően egy fő a munkáslakás-épí- tési akció keretében 30 700 forint hitelben részesült, és az 1974-ben Szentlőrincen épülő 16 lakás közművesítéséhez 69 ezer forinttal járultunk hozzá. Továbbra is keressük a lehetőséget, hogy minél több dolgozónk lakásproblémáját megoldhassuk. A múlt év során sikerült az illetékes szervekkel megállapodni, hogy ez évben megkezdődhessen a 200 munkáslakás építése Pécsett.
í) A műszaki fejlesztés, az üzem- és munkaszervezési intézkedéseink hatására, illetve ezek figyelem- bevételével, egyes területeken normarendezést hajtottunk végre. Az új biztosító szerkezetek alkalmazása

miatt, a TH-tám beépítésére a TV. sz. bányaüzemben március 1-től, a III. sz. bányaüzemben december 1-től vezettünk be először alkalmazásra kerülő új normákat. A bányafúrás területén június 1-től a III. sz. bányaüzemben, a perforátor fúróknál pedig — a IV. sz. bányaüzemben — február 10-től alkalmaztunk új, szigorított normákat. A normarendezés jó politikai előkészítése és a szakmányok jó alkalmazása következtében az év folyamán csak 21 reklamáció fordult elő a bányaüzemekben.0) A kollektív szerződés 419-1-5. pontjaiban részletezett üzemi étkeztetési díjakat 1973. április 1-től felemeltük 20 százalékkal, amelynek felét a dolgozók térítik. Ezzel az intézkedéssel sikerült a nyersanyag áremeléseket ellensúlyozni. Dolgozóink egy része azt várta, hogy mennyiségi és minőségi javulást hoz az intézkedés, őszintén meg kell mondani, hogy az utóbbi években történt áremelkedésekmiatt ilyen javulást nem várhatunk.
h) Az Ifjúsági Törvény szellemében módosításra került az év végi részesedés elosztására vonatkozó szabályzatunk. A belépés idejétől függetlenül, az első ízben munkavállalók év végi részesedést kaphatnak, ha december 31-én is munkaviszonyban áltak. Ez az intézkedés mintegy száz fiatalt érint kedvezően vállalatunknál.
i) Az elmúlt években igen sok problémánk volt a munkaruhaként biztosított gumicsizmák minőségével. A beszerzett — különféle típusú — csizmák, különösen a föld alatti alkalmazás során, a kihordási idő eltelte előtt használódtak el. A vállalati szak- szervezeti bizottság egyetértésével a föld alatti dolgozók gumicsizmáit és kapcáit 1973. július 1-től védőruházattá nyilvánítottuk. Ezzel az intézkedéssel lényegesen csökkentettük problémákat.

Fegyelmi,
anyagi felelősségDolgozóink többsége 1973- ban eleget tett munkavállalói kötelezettségének. Szorgalmas munkájuk révén sikerült a vállalati feladatokat teljesítenünk és a dolgozóink elvárásának megfelelő eredményt elérnünk. Előfordultak azonban olyan fegyelmezetlen magatartások, amelyeket fegyelmi büntetéssel kellett sújtani. 1973-ban 756 esetben hoztak fegyelmi határozatot üzemeink. Ebből 207 esetben anyagi juttatást is megvontak dolgozóinktól. A fegyelmi elbocsátások száma 1973-ban 30 volt az előző évi 8 fővel szemben.Az egy munkásra jutó igazolatlan hiányzás 1,6 műszak volt. az 1972. éviI, 8 műszakkal szemben. AII, 1 százalékos javulásmellett is tovább kell foglalkozni az igazolatlan mulasztókkal, tudván azt, hogy a dolgozók kis rétegénél fordul elő a fegyelmezetlenség. Üzemeink alkalmazták a kollektív szerződésben előírt szankciókat az igazolatlan mulasztóknál. i1973-ban 411 kártérítési határozatot hoztak üzemeink. Ez jelentősen több,

(Folytatás a 4. oldalon)



4 ÉRCBÁNYÁSZ 1974. MÁRCIUS 1.

Igazgatói beszámoló
a Mecseki Ércbányászati Vállalat 1971—1975. évi 
kollektív szerződésének 1973. évi végrehajtásáról 

és a végrehajtás tapasztalatairól

a szociális — kulturális keretek felhasználásáról

(Folytatás a 3. oldalról)mint az előző évi, ami annak tudható, hogy üzemeinknél a társadalmi tulajdon védelme érdekében szigorúbban jártak el. Az1973. évi — nem teljes körű — állóeszköz leltározások során egy esetben állapítottak meg hiányt, 8200 forint értékben. A kártérítési eljárás folyamatban van.
Munkaügyi 

viták eldöntéseValamennyi üzemünknél munkaügyi döntőbizottság működik. 1973-ban 305esetben nyújtottak be panaszt dolgozóink a munkaügyi döntőbizottsághoz. Ez ötvenöttel kevesebb, mint az előző évi.A beadott panaszok az alábbi jellegűek voltak: kártérítési határozat elleni panasz 98; fegyelmi határozat elleni panasz 43; bérjellegű panasz 35; munka- viszonnyal kapcsolatos 79; egyéb jellegű 50.A csökkenő panaszok alapján megállapítható, hogy tovább szilárdult a törvényesség vállalatunknál. Bizonyítja ezt az is, hogy a beadott panaszokból csak 81 esetben döntöttek a dolgozó javára.Az üzemi munkaügyi döntőbizottságok a törvényes előírásoknak megfelelően működtek, a működési feltételeiket vállalatunk biztosította. Néhány esetben az előírt határidőt nem tartották be, elsősorban személyi változás miatt. A munkaügyi döntőbizottság tagjai 1973-ban is részt vettek a továbbképzésen.
Újítások

értékelése1973-ban 255 javaslatotnyújtottak be vállalatunknál. Ez 64 darabbal több, mint az előző évi. A vállalat tevékenységi körében 145 javaslat került hasznosításra, melyeknek első évi eredménye megközelítő számítások szerint elérte a 15 millió forintot. Az előző évihez viszonyított 26 darabbal több hasznosított újítás bizonyítja a fejlődést, az újítómozgalom társadalmi fontosságának felismerését. Az újítók díjazására 549 ezer forintot fordítottunk.1973-ban újabb 58 dolgozónk kapta meg az Uj technika élenjárója jelvényt.Uj megoldásaink közül a vállalat két találmányt jelentett be az Országos Ta- llámányi Hivatalhoz szabadalom megadására. Más vállalatoktól a találmányok átvételére és hasznosítására három licencszerződést kötöttünk.A szabályzat alkalmazásánál .részben az újítási rendelet hibájából, kisebb problémák merültek fel:— A dolgozók társszerzőségi vitáját (javaslatok

összevonásánál, továbbfejlesztésénél, kiegészítésénél) csak bírósági eljárás döntheti el. Ettől a jogos társszerzők is idegenkednek.— Az újítások benyújtásától a műszakiakat visz- szatartja a még fennálló újítási kategória rendszer.— A szakvélemények és az eredmények kimutatása (előszámítás) nem elég gyors és nem biztosítják az elbírálásra a rendeletben előírt határidők betartását.— Csökkent az újítás hasznos eredményének pénzben történő kimutatása, így az újítások kalkulációs alapon történő díjazása. Az újítási szabályzat VII. fejezet 10/b pontja nincs összhangban az 57/67. sz. kormányrendelet 4. §- ával.A problémák felszámolására, az újítómozgalom széles körű kibontakoztatására úgy vállalati szinten, mint országos szerveinknél az előkészületek megtörténtek.összefoglalva: megállapítható, hogy kollektív szerződésünk betöltötte feladatát, elősegítette a vállalat előtt álló célkitűzések megvalósítását. A kollektív szerződésben előírt juttatások összhangban voltak a vállalati lehetőségekkel, gazdálkodási feltételekkel. A jelentős bérfejlesztés megfelelő ösztönzésül szolgált arra, hogy a többletköltséget a termelékenység emelésével, takarékos gazdálkodással ellensúlyozzuk. Ezt szolgálták az üzemekben kialakított anyagi ösztönzési rendszerek is. A személyi jövedelmek emelése mellett jelentős összeget fordítottunk dolgozóink lakásproblémáinak megoldására és egyéb szociális, kommunális ellátására.Siskerült a túlórák számát csökkentenünk, de az egyéni túlóra kereteket még nem minden esetben tartották be üzemeink. Ezen a téren a jövőben törekedni kell a kollektív szerződés előírásainak maradéktalan betartására. Különösen a csökkentett munkaidőben dolgozóknál fontos a szigorúbb túlóragazdálkodás.Az üzemi függelékek segítségével növeltük üzemeink önállóságát. A sajátos helyzetüknek megfelelően alakíthatták ki az anyagi ösztönzési rendszerüket, amely hozzájárult a termelékenység emeléséhez, az önköltség csökkentéséhez, az üzemi kollektívák anyagi helyzetének javításához.A kollektív szerződésünk elősegítette a szocialistamunkaverseny-mozgalom kiterjesztését, az üzemi demokrácia érvényesülését is, amelyek hozzájárultak a vállalatunk 1973. évi eredményeihez. A vállalati kollektíva önzetlen támogatására a jövőben is számítunk, hogy az előttünk álló feladatokat teljesíteni tudjuk. Tóka Jenőigazgató

Szakszervezeti bizottságunk a vállalati szakszervezeti tanácsa által jóváhagyott üdülési, szociális, kulturális és sport keretekkel — a vállalat igazgatója véleményének figyelem- bevételével — gazdálkodott. A gazdálkodás eredményeiről az alábbiakban számolunk be dolgozóinknak.A vállalati kollektív szezrődés 1973-ra 3 610 000 forint keretösszeget hagyott jóvá a fenti célokra. Az 1972-es évről fel nem használt összeg 285 ezer forint volt.ÜDÜLTETÉSA vállalati szakszervezeti tanács vállalati üdültetés és hétvégi vízitelepek üzemeltetésére 1 944 700 forintot tervezett felhasználni. A tényleges felhasználás 1 478 296 forint. Az év folyamán nem sikerült megvalósítanunk a Pécsitó és Mohács vízitelepen tervezett felújítási munkákat. Ezt feltétlenül ez év elején meg kell valósítani.1973-ban is megszerveztük a nagycsaládosok, egyedülállók gyermekeinek ingyenes üdültetését, melyen 104 gyermek vett részt. Nyugdíjasaink közül 57 fő üdült egy hetet Balaton- füreden.Balaton füreden 974 felnőtt és 516 gyermek. Harkányban 439 felnőtt és 153 gyermek vett részt üdültetésben. NDK csereüdültetésben 124 fő, bolgár csereüdültetésben — a KISZ szervezésében — 30 főüdült.A vízitelepeken. Pécsitón 442 felnőtt és 112 gyermek, Mohácson 398 felnőtt és 31 gyermek töltötte kellemesen a hétvégét. Bala- tonfenyvesen 158 iskoláskorú gyermekünk vett részt úttörőtáborozáson.Vállalatunk dolgozói részéről ugrásszerűen nőtt az igény a hétvégi vízitelepek iránt, ezért törekednünk kell a férőhelyek növelé
Határozat az 1971—75. évi kollektív szerződés 1973. évi végrehajtásáról, 

a végrehajtás tapasztalatairól készült igazgatói beszámolóról
A Mecseki Ércbányászati Vállalat Szakszervezeti bizottsága 1974. február 14-i ülésén megtárgyalta a vállalat igazgatójának az 1973. évi kollektív szerződésről szóló beszámolóját. A beszámolóból megállapítható, hogy vállalatunk az 1973. évi feadatait eredményesen teljesítette. Ehhez komoly mértékben hozzájárult a szocalista brigádok tevékenysége, a szocialista munkaverseny. Az üzem- és munkaszervezési tevékenység fejlődött. A munkavégzés zavartalan menetét azonban több területen akadályozta alkatrészhiány, anyaghiány, bányaüzemeknél fúrószárhiány. Ezeket a nehézségeket év közben dolgozóink becsületes munkájával sikerült leküzde- nünk. Az illetékes főosztály dolgozóinak törekedni kell arra, hogy az ilyen hiányok minimálisra csökkenjenek.Az igazgatói beszámolóval a vállalati szakszervezeti bizottság egyetért, azt reálisnak, helytállónak ítéli meg. Az alábbi néhány

sére. Folytatni kell Bala- tonfüreden a bútorok felújítását, gondoskodnunk kell az épület külső tatarozásáról és elő kell készíteni ebben az évben a fűtési csövek cseréjét, hogy1974. tavaszán ezt zavartalanul végrehajthassuk. KULTÚRAKulturális, nevelő, felvilágosító tevékenységünk anyagi fedezetére 429 ezer forintot terveztünk. A tényleges felhasználás 503 ezer 451 forint volt. A Ságvári Endre Művelődési Ház működéséhez a fenti kereten belül járultunk hozzá. Vállalati zenekarunk részére biztosítottuk a szereplési színvonalukhoz méltó felszerelést és hangszereket. Az új klubrendszer tevékenységéhez, működéséhez, valamint a munkásszállón lakók kulturális igényeinek kielégítéséhez is anyagi eszközöket juttattunk.1974-ben is anyagi támogatást adunk a Ságvári Endre Művelődési Háznak. Tovább kell szélesíteni a munkásszálló kulturális tevékenységét. Folytatni kell és be kell fejezni a zenekar felszereléseinek felújítását, kiegészítését.SPORTVállalatunk évek óta nagy gondot fordított a sport, illetve tömegsport tevékenység fejlesztésére. E célra tervezett összegünk 760 ezer forint volt, a tényleges felhasználás pe- dik 763 950 forint.A tömegsport rendezvényeken 5193 fő vett részt, s ebből egy-egy versenyen egy dolgozó többször is szerepelt. Országos versenyeken, például teke, lövészversenyen is igen jól szerepeltek dolgozóink. Női dolgozóink egyre nagyobb számban vesznek részt a tömegsport rendezvényeken.Vállalati szakszervezeti

kritikai megjegyzéssel azonban szükségesnek tartja kiegészíteni.1. Az Ifjúsági Törvény vállalati végrehajtása biztosítja a pályakezdőkel való megfelelő foglalkozást. Úgy ítéljük meg, hogy e téren fejlődés tapasztalható, azonban a végrehajtás finomítását a jövőben a gazdasági — középszintű műszaki vezetésnek — a társadalmi szervekkel közösen javítani kell.A vállalat területén valóban javult a munkaerő helyzet, a bányaüzemeknél a tervezett létszám felett foglalkoztatnak jelenleg dolgozókat. Úgy gondoljuk, hogy nem helytelen, ha felhívjuk a figyelmet arra, hogy a dolgozókkal megfelelően, emberségesen, türelmesen kell foglalkozni. Dolgozóink stabilizálása, törzsgárdává való nevelése, különösen a fiataloknál, fontos vállalati, ossz kollektíva érdek is.Szükségesnek tartjuk a női munkakörök tilalmi jegyzékét felülvizsgálni és az ellentmondásokat (pél

szerveink állásfoglalásának megfelelően támogattuk a Pécsi Munkás Sport Clubot (PMSC) anyagilag és erkölcsileg. Úgy gondoljuk, hogy ezt kell tennünk a jövőben is, ezt kívánja megyénk és városunk érdeke.A SZOT határozatainak megfelelően támogatjuk vállalatunk Horgász egyesületét. amelyben több mint kettőszáz felnőtt és ifi tevékenykedik.SZOCIÁLISINTÉZKEDÉSEKVállalatunk szakszervezeti tanácsa szociális célra 429 ezer forintot határozott meg. A tényleges felhasználás 391 505 forint volt. Ezen belül a nagycsaládosok. egyedülálló anyák anyagi támogatására 130 ezer forintot, a nyugdíjasok részére 50 ezer forintot, vállalati dolgozók főiskolás gyermekeinek támogatására az iskolai évadban körülbelül 70 ezer forintot fordítottunk. Hozzájárultunk vállalati dolgozónk rokkantkocsi-vásárlásához. Az 1974-es évben a rendelkezésre álló kereteken belül célszerűnek látszik ilyen irányú tevékenységünket finomítani. TÖMEGSZERVEZETEK1973-ban is segítettük a vállalatnál működő tömegszervezetek működését. Erre a célra 201 ezer forint állt rendelkezésünkre. A tényleges felhasználás 184 ezer 239 forint volt. Ezen kereten belül támogattuk a KISZ ifjúsági termelési mozgalmát, a vállalati MHSZ honvédelmi munkáját, a Magyar—Szovjet Baráti Társaság tevékenységét.Hasonló segítséget 1974- ben is biztosítanunk kell. Az Ifjúsági Törvénynek megfelelően ifjúsági alapot •kell biztosítani KISZ-bi- zottságunk részére.

dául ÉDÜ) megszüntetni. Továbbra is törekedni kell— ahol erre lehetőség van— a női dolgozók munka- lehetőségét szélesíteni. A vállalat gazdasági, műszaki vezetése, felsőbb szerveknél szorgalmazza az ÉDÜ új munkarendjének jóváhagyását, hogy azt a kollektív szerződés módosításában rögzíteni tudjuk.2. A túlórakeretek fel- használása csökkenő tendenciát mutat, de ezzel nem lehetünk megelégedve. Általános törekvés a szabadnapok, a szabad idő növelése, ugyanakkor majd minden üzemünk — a helyi szakszervezeti alapszervek egyetértésével — újra, a jelenlegi módosítás időszakában támogatják egyes munkakörökben a túlóranövelésre való törekvést. Hozzátesszük, hogy az egészségre ártalmas mun- kaheyleken a túlóracsökkentés, a dolgozók egyéni érdeke is. Nem tudunk azzal egyetérteni, főleg olyan munkakörökben, mint például esztergályos, villany- szerelő, kovács stb. beosz

MÁS SZERVEK TÁMOGATÁSAIlyen címen 75 540 forintot terveztünk, a tényleges felhasználás is 75 540 forint volt. Vállalati szak- szervezeti tanácsunk állás- foglalásának megfelelően jobban kell törekednünk ez évben olyan körzet támogatására, ahol a várostól kicsit távolabb elég sok vállalati dolgozó- családja él és lakik.A kővágószőlősi napközis iskola támogatása mellett a sportkört is támogattuk. Bakonyán 20—25 fős óvoda létrehozásához nyújtottunk anyagi támogatást. Támogattuk továbbá a Hidasi Művelődési Otthont.Ez évben továbbra is támogatnunk kell a bakonyai és a szentlőrinci óvodát, hová egyre több vállalati dolgozónk gyemeke kap és vár elhelyezést. Vállalati szakszervezeti szervünk, véleményünk szerint, a jelentkező igényeket igyekezett reálisan elbírálni és a rendelkezésre álló anyagi eszközökkel a szervezett dolgozók érdekeinek megfelelően felhasználni.Kérjük szervezett dolgozóinkat. hogy beszámolónkhoz szóljanak hozzá és javasaltaikkal, észrevételeikkel segítsék elő munkánkat. Bízunk abban, hogy az 1974. évi tervfeladataink végrehajtásában szervezett dolgozóink tevékenyen részt vesznek, segítik a munka hatékonyságának növelését, az önköltség csökkentését, a gazdaságos termelést és ezzel megteremtik annak feltételét, hogy létrehozzuk azt a nyereség tömeget, amely elősegíti dolgozóink kulturális, szociális, sport igényeinek magasabb szinten való kielégítését.A MÉV szaksezrvezeti bizottsága nevében:Rácz Gyula,a vszb titkára

tásokban rendszeres túl- műszakot teljesítenek. Nem értünk egyet azzal sem, hogy évek óta egyes poszt létszámokban rendszeres a túlórázás, például szállítógépész, aknavájár, főcsatlós stb. munkakörben. Tervszerű képzéssel meg kell valósítani e területeken a helyettesítést, ha szükséges külön anyagi támogatással, a kettő szakma megszerzését.3. Valamelyest javult és csökkent a szabadságok el- aprózása, de lényeges változás nem következett be. Minden szinten szabadságolási terveket kell készíteni a brigád, illetve szocialista brigádok vezetőire támaszkodva és azt következetesen végre kell hajtani. A lehetőségeken belül növelni kell az üdülési, hétvégi üdülőtelepek férőhelyeit. hogy több dolgozónk üdülhessen több napon keresztül, s ezzel elősegítjük a tartós pihenést.4. Az elhatározott bér- politikai intézkedések vál- 
- (Folytatás az 5. oldalon)

Beszámoló
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(Folytatás a 4. oldalról)lalatunknál és üzemeknél megvalósultak, s ez ösztönzőleg hatott a munka hatékonyságának növelésére. Előfordult azonban, hogy újfelvételes dolgozót magasabb bérrel vettek fel, mint az ott dolgozó törzs- gárdatag, vagy régi dolgozó bére volt, s ezzel megsértették a kollektív szerződést. Szakszervezeti szerveinknek és a gazdasági vezetésnek erre jobban oda kell figyelni a jövőben.A vállalat és üzemek anyagi ösztönzési rendszere jól szolgálja a vállalati tervfeladatok teljesítését. Ezt segíti az erkölcsi elismerés is. Nem értünk egyet azzal, hogy az 1973- as évben csökkent a Kiváló dolgozó jelvénnyel kitüntetett dolgozók aránya. Csökkent a felsőszintű kitüntetettek száma is. Nem tudunk egyetérteni, hogy például március 8-ra a nőnapra, egy-két miniszteri kitüntetésre adnak lehetőséget.Véleményünk szerint saját erőből növelni kell a jövőben az erkölcsi elismeréseket és vállalati szinten 9—10 százalékos Kiváló dolgozó kitüntetés kiadása látszik célszerűnek. Erre szakszervezeti szerveinknek is figyelni kell. Lehetőséget kell adni az üzemi vezetőknek évi 3—3 nap ju-

Határozat
talomszabadság kiadására, magasszintű munka végzése esetén. Erkölcsi elismerésként be kell vezetni és a vállalati szabályzatunkban rögzíteni kell, hogy a külszínen 20 éve vállalatunknál dolgozók is elismerésben részesüljenek.5. A vállalatvezetéssel közösen törekedtünk a dolgozók lakásgondjain enyhíteni. A legnagyobb eredménynek a munkáslakásépítési akció beindítását tartjuk. A dolgozók igénye az akcióban való részvételre nagyobb mint a lehetőség, ezért törekedni kell újabb lehetőségek megteremtésére.Dolgozóink részéről többször felmerült, hogy a lakástámogatási összeg igény- bevételénél túl hosszú munkaviszonyt kell vállalni. Ez azonban vállalati és dolgozói érdek is. A dolgozó hosszabb időre a vállalathoz kötődik — ez a kérdés egyik oldala — a másik, hogy több évre megoszló törlesztés kevesebb terhet jelent .a családnak.6. A munkásszállítás térítési rendje nem tartozik a kollektív szerződésbe, de nem hagyhatjuk szó nél

kül azokat a jogos panaszokat, amit dolgozóink a munkahelyre és onnan visszatörténő szállításánál tesznek a munkásjáratok zsúfoltsága, késése és járatkimaradások miatt. E téren hathatósabb intézkedéseket várnak dolgozóink az illetékes vállalatok vezetőitől.7. Az újító tevékenység fejlődése pozitív vállalatunknál. Nem ilyen pozitív a fejlődés az átlagos évi díjkulcsok nagyságrendjének növekedésében. Egyes újítások átfutási ideje túl hosszú, amit joggal tesznek szóvá dolgozóink. E téren feladat a szakvéleményezés meggyorsítása. Még szélesebb körű propaganda munkát kell kifejtenünk, hogy mindannyiunk hasznára nőjenek az újítások, amelyek növelik eredményeinket.8. A munka- és védőruha nómenklatúrában szükséges néhány kisebb módosítás. Úgy gondoljuk, hogy a bányaüzemekben a gumicsizma védővé nyilvánítása megoldotta bányászaink régi problémáját. Szóvá kell tennünk azonban a munka- és védőruha minőségét, amely egyes

esetekben nagyon kifogásolható. A védőkesztyűk minősége sem megfelelő. Dolgozóink jogosan tiltakoznak a ,, m i n i kapca” bevezetése ellen. Jobb minőségű anyagot célszerű beszerezni, ami mosás közben nem zsugorodik össze. Meg kell vizsgálni továbbá a személygépkocsi-vezetők típusruha vásárlására biztosított ösz- szeg nagyságát és figyelembe véve a bekövetkezett árváltozásokat, ennek kihatásával emelnünk kell.9. Kollektív szerződésünk csak az étkezésre fordítandó és fizetendő összegeket határozza meg. Szólnunk kell azonban dolgozóink azon jogos észrevételéhez, hogy — különösen az uzsonna csomagok — nem elég változatosak, esetenként túl nagy a napi kalória értékek ingadozása. Úgy gondoljuk. hogy a vállalat illetékes szerveinek többet kellene ilyen irányú kérdések ellenőrzésével foglalkozni, közösen a társadalmi kereskedelmi ellenőrökkel.A fentiek alapján kérjük dolgozóink észrevételeit, javaslatait. hogy azokat felhasználhassuk a kollektív szerződésünk ez évben sorrakerülő módosításánál.A MÉVszakszervezeti bizottsága

FelhívásA Kísérleti-kutatási és automatizálási üzem PUSKÁS Tivadar ifjúsági szocialista brigádja felhívja a vállalat szocialista brigádjait, hogy a pécsi kezdeményezésre megalakult — és már országos támogatást élvező — Rádiómúzeum fejlesztését erejükhöz mérten támogassák.Ennek az országos jelentőségű kezdeményezésnek a támogatásával járuljunk hozzá városunk felszabadulásának 30. évfordulója méltó megünnepléséhez. Az akció lebonyolítását brigádunk magára vállalja.Kérjük a brigádokat (de a segíteni akaró brigádon kívülieket is), hogy régi rádiókészülékeiket, függetlenül jelenlegi állapotuktól, valamint birtokukban levő régi alkatrészeiket ajánlják fel c nemes cél érdekében. Felajánlásaikat a 6-293 telefonon jelentsék be Sándor József clvtársnál.A készülékek, illetve alkatrészek elszállításáról brigádunk gondoskodik. Abban a reményben, hogy felhívásunk megértésre talál, előre is köszönjük a brigádok segítőkészségét. ANTONIN ISTVÁN brigádvezető
Az Ifjúsági Törvény szellemében

A juttatások 
mindig ösztönösnek

JOBB MUNKÁVAL, NAGYOBB TUDÁSSAL
A SZOCIALISTA MAGYARORSZÁGÉRT

A 9/1973. sz. Mü. M. rendelet’előírja, hogy az 1972. augusztus 28-a után leszerelt fiatalokat az elért rendfokozat és a néphadsereg szocialista versenymozgalmában (például Kiváló katona) szerzett elismerések alapján differenciáltan pótszabadságban lehet részesíteni.A Kísérleti-kutatási és automatizálási üzemnél, e rendelet értelmében eddig hét fő részesült pótszabadságban. Közülük három fiatallal beszélgettem, s megkértem őket, mondják el, hogy érintette őket a
A KISZ-tagkönv érvényesítés 

tapasztalatai
A KISZ-élet fellendítéséért

A tagkönyvérvényesítést 1973. december 15 és 1974. január 15 közötti időszakban kelett lebonyolítani. A lebonyolításhoz intézkedési tervet dolgoztunk ki a II. sz. bányaüzemben. Az intézkedési tervben foglaltak szerint alapszervezetenként három fős munkabizottság végezte el a munkát, ismertették fiataljainkkal a vezetőségek elképzelését az 1974-es év feladatairól, kikérték a véleményüket, meghallgatták javaslatainkat mind az akcióprogrammal, mindpedig a vezetőségnek megválasztása óta végzett munkájával kapcsolatban. A tagkönyvér- vényesítés során 191 fiatallal beszélgettünk el, közülük tizenöten nem érvényesítették a tagkönyvüket.Fiataljaink jónak tartják az ilyen évenkénti elbeszélgetéseket. Ilyen alkalmakkor bátrabbak véleményük kinyilvánításánál, mint egyéb fórumok alkalmából. Többségük jónak ítélte meg a KISZ-munkát, továbbra is szívesen vállalnak megbízatásokat érdeklődési körüknek megfelelően. Kiemelték a szakmai, politikai vetélkedők szervezését, az oktatások színvonalának növelését, társadalmi, politikai ünnepélyeink rendezését. Véleményük szerint üzemünk gazdasági vezetői biztosítják számukra a jó KISZ-mun- kához szükséges feltétele

ket. Fiataljaink úgy látják, hogy javult üzemünkben a tagfelvételi munka, tervszerű a KISZ pártépítési tevékenysége. Elégedetten vették tudomásul az Ifjúsági Törvény végrehajtási utasításának megjelenését. Sokat várnak az ezzel kapcsolatos intézkedési terv megvalósulásától. Többen felvetették, hogy a KISZ ne csak dicsérjen, hanem ha szükséges, ne féljen elmarasztalni a hiányok megszüntetése érdekében. A tagkönyérvényesítés során előtérbe került a nyilvántartókönyvek rendszertelen vezetése. Ennek oka egyrészt hanyagságból adódik, másrészt a gazdasági átszervezések során következik be. Az áttekinthetőség miatt a felületesség megszüntetése érdekében javasoljuk KlSZ-bizottsá- gunknak egy egységes kartonrendszer bevezetését.Fiataljaink továbbra is fokozott mértékben igénylik a pártszervezetek segítségét, társadalmi munkájuk mind jobb, hatékonyabb elvégzése érdekében. A KISZ-tagkönyv érvényesítés a csúcsvezetőség véleménye szerint elérte célját, mert fiataljaink érzik azt, hogy érdekeik ösz- szekapcsolódnak a közösség érdekeivel. Elérte a célját, mert mindenki maga nyilatkozott akar e továbbra is a közösség tagja lenni, vagy nem.Hagyó Árpád

Molnár Tiborné az a git.-prop. munka feladatáró 1 beszél a fiataloknak

kapott szabadság, és mire kívánják felhasználni.Pálfy Gyula: — A műszergyártó részlegtől vonultam be és 1973 októberében szereltem le. őrmesteri rendfokozatot értem el, ezért tíz nap szabadságot kaptam. Nlagyon örültem, mert a közeljövőben szándékozom nősülni, így ezt a plusz szabadságot igen jól fel tudom használni.Bedekovics István: — Én is tavaly év végén szereltem le. Tartalékos őrmester vapvok. A kapott tíz nap szabadságot nem vettem még ki. Mindenesetre jól jött ez a rendkívüli szabadság.Nagy Mátyás: —. Aműszergyártó részleg dolgozója vagyok, mint a másik két kollégám. Tizedesként szereltem le 1973 februárjában. Akkor még nem volt ismeretes ez a rendelet és már jócskán „civil” voltam, amikor megkaptam az öt nap szabadságot. Ez éppen elég volt arra, hogy kidolgozhassam a nyáron készült fotóimat. Kiss Gyula
Mi vonzza a fiatalokat ? 

Közös a célunk

Február 2 és 5 között KISZ-bizottságunk továbbképzést szervezett az üzemi alapszervezetek agitprop. és sportfelelősei részére, Harkányban. A tanfolyamon harmincöt KISZ- vezetőségi tag vett részt.Nagy érdeklődéssel vártuk az előadásokat. Most, hogy a négy nap elmúlt, és visszatérünk az üzembe, már értékelhetjük a tanfolyam jelentőségét, fontosságát. Valóban olyan előadásokat hallottunk, amelyek a napi élettel, a meglevő problémákkal, és azok megoldásával foglalkoztak.A sportmunkával kapcsolatos előadás alatt nem kis büszkeséggel állapítottam meg, hogy a tömeg

sport területén vállalatunknál nincs probléma, hiszen évente több száz fiatal vesz részt az üzemi, vállalati versenyeken, gondolok a kispályás labdarúgásra, Honvédelmi Kupa lövészversenyekre, ÖHV rendezvényekre, melyek a kedves sportágak közé tartoznak.Maradandó élményt nyújtott, az eszmei, politikai munkával kapcsolatos előadássorozat, melyeket Geisz Ferenc elvtárs, Molnár Tiborné elvtársnő tartott a párt irányító szerepéről, illetve az agit.-prop. munka feladatairól. Jó érzéssel hallgattuk, hogy pártunk milyen nagy fi

gyelmet szentel az ifjúság problémáinak megoldására.Jól sikerült az a filmvetítés is. amely a vallásról szólt, Istenek születése címmel. A film után heves vita alakult ki és itt szeretném megemlíteni, hogy a filmet be kellene mutatni az alapszervezetekben is. Valószínű, ott is nagy vita kerekedne, de a kérdések a helyükre kerülnének.Végső következtetésként annyit, hogy hasznos volt a Harkányban eltöltött négy nap. A további munkánkban hasznosítani tudjuk a tanultakat, s ez a KISZ-élet javára is szolgál.Balogh László

A Szolgáltató üzem lövész klubja és a kővágó- szőlősi KISZ-szervezet együttműködési szerződést kötött a honvédelmi nevelés kiterjesztése érdekében a falusi fiatalok körében.A faluban nem volt gazdája a honvédelmi nevelésnek, ezért a KISZ-titkár segítséget kért. Ez elől viszont nem lehetett elzárkózni. Üzemünk lövész klubja felmérte erejét és elhatározta, hogy segít, annál is inkább, mivel a célunk közös: minél szélesebb rétegek közt elterjeszteni a szocialista hazaszeretetről, a honvédelemről alkotott nézetet. Helyes döntésünket igazolja az eltelt egy hónap, mely során már kétszer volt rendezvényünk. Egy alkalommal légpuskás szobalövészetet rendeztünk, 32 fiatal vett részt. Ezután egy honvédelmi nap volt, ugyancsak lövészettel. Hegyi József



6 ÉRCBÁNYÁSZ 1974. MÁRCIUS 1.

Meglepetés nélkül

Megkezdődött 
az asztalitenisz-bajnokság© AZ ÉDÜBAJNOKSÁGRA TÖR© SZOMBATON IS LESZNEK MÉRKŐZÉSEKA sakkozók után az asztaliteniszezők is megkezdték a tavaszi bajnokságot. Február 6-án a PMSC Tüzér utcai termében tizenegy csapat részvételével megkezdődött az 1974. évi Bányász Kupa asztalitenisz csapatbajnokság. A megnyitón teljes létszámban megjelentek a csapatok, a sorsolás szerint megkezdődtek a mérkőzések, ez alkalommal meglepetés nélkül. Az összecsapásokon az esélyes csapatok győztek. A bajnokságra törő együttesek simán vették az első akadályokat. Sorsolás szerint a III. és IV. fordulóban már rangadókra is sor kerül. Már most megállapítható, hogy a játékosok alaposan felkészültek a mérkőzésekre, játékukon nem látszott a szezon eleji forma. Ez bíztató a bajnokság színvonalának emelésére és külön örvendetes a válogatott jelölt játékosok formája. Az országos versenyen kívül a legjobb játékosaink részt vesznek a megyei spartakiád versenyein is. A vállalati versenyekre szerdai napon kerül sor. A PMSC asztalitenisz szakosztály vezetősége lehetővé tette, hogy szombaton is rendezzenek bajnoki mérkőzéseket. Le- I

Sport? — italbolt?

A Tüzér utcai pályán és az úgynevezett Lovardában edző és versenyző sportolóknak útba esik jövet-menet a sarkon „büszkélkedő” szomjcsillapító Sport Italbolt. Valljuk be őszintén, egy kicsit faramuci dolog volt a sport és az italbolt (de egész egyszerűen kocsma) egymástól oly távoleső szavakat egy hatalmas táblára írni. Négy lépcsőn jutok fel az ajtóhoz. Benyitok. Eltökéltem magamban, hogy mint a sportolók Colát iszom. — Hű, a nemjóját! — itt sorban állnak. — Nyugi-nyugi — mondom önmagámnak, hisz érthető, hordót csapolnak éppen és ki kell várni míg vége lesz. Megindul a sor eleje, és a „sportemberek” korsó sört, nagy- förccsöt, meg egyéb szesztartalmú italokat kémek. Ahogy előbbre jutok tisztán látom a helyzetemet, itt ugyan nem iszok Colát

hetőség van továbbá az üzemi versenyek megrendezésére is, ha az üzemi sportbizottság él a lehetőséggel.A csapatbajnoki cím megszerzéséért előreláthatóan nagy küzdelmet vív az ÉDÜ és a III. sz. bányaüzem együttese. Az ÉDÜ Bárány bekapcsolódásával erősödött, s ezzel megnőtt a csapat esélye a bajnoki cím megszerzésére. A III. sz. bányaüzemiek nem erősítettek, de az elmúlt év sikere kötelezi az együttest a további jó szereplésre. Számolni kell a Kísérleti-kutatási és automatizálási, a IV. sz. bányaüzem csapataival is, az igazi meglepetéseket ők szolgáltathatják a bajnokságban. Reméljük, a bajnokság úgy színvonalban, mint sportszerűségben felülmúlja az 1973. évi versenyeket K. M.

—• mert nincs. Oda érek a pulthoz, akkor már nem akarok nagy megrökönyödést okozni, így egy hosz- szúlépést kérek. Leülök és szemlélem a vendégeket. Meg kell állapítanom, hogy civil, vagy melegítős sportoló egy sincs, de van másmilyen óriási választékban. Részleteiben már mindenki sejtheti! Hát ez lenne a Sport Italbolt. Fanyar li- dérc az egész és nem lenne jó, ha valami köze is lenne a sporthoz és sportolókhoz.Ha mindenáron a sportolóknak óhajtanánk kedvezni, akkor a gebin helyett egy bisztrót, szeszmentes falatozót, avagy sport klubot hozhatnánk létre. Ez persze sok pénz- befektetés, kevés haszon. De van még egy megoldás: ne támogassuk — hagyjuk összedőlni az épületet.K, G.

Nagy versenyek 
előtt

a MÉV csapatai© Hat sportágban országos döntő© Kosárlabda-bajnokság © öregfiúk a salakonGazdag és változatos sportverseny progamja van a MÉV tömegsportjának. Vállalati szinten, s a Bányász Kupában nyolc sportágban rendeznek csapat- és egyéni versenyeket. Jó küzdelmet ígérnek az évfordulók és a bányásznap tiszteletére rendezendő tömegsport versenyek is. Az igényeknek megfelelően, a tömegsport bizottság három sportággal bővíti a sportolási lehetőségeket. Első ízben kerül megrendezésre a kosárlabda-, a teke-, s az öregfiúk labdarúgó-bajnoksága. Az öregfiúk csapatában a 33. évet betöltött játékosok szerepelhetnek, fiatalabb labdarúgó beállítása óvási ok. Ez évben is nagy figyelmet fordít a tömegsport bizottság a vállalati lövészversenyekre, melyet az MHSZ szerveivel közösen rendeznek meg. E programok sikeres lebonyolításához nagy segítséget nyújt a KISZ-bizottság és a PMSC tömegsport bizottsága.A Bányaipari Dolgozók Szakszervezete mellett működő országos bányász sportbizottság elkészítette az 1974. évi sportprogramját, mely hat országos döntőt ütemezett az iparág részére. A következő sportágakban rendeznek országos bányász döntőket: teke: Oroszlány, április 6—7; asztalitenisz: Nagybátony,június 8—9; kézilabda: Szolnok, július 6—7; természetjáró találkozó: Klas- trom-puszta, augusztus 18 —19; labdarúgás: Tatabánya, augusztus 15—30 között; lövészet: Pécs, szeptember 7.A MÉV csapatai mind a hat versenyszámban részt vesznek. Hogy milyen sikerrel? — reméljük, felülmúlják a «tavalyi szereplésüket. Egy biztos, hogy ezek az országos versenyek hatással lesznek a vállalati versenyekre, mert a csapatok kijelölése az országos döntőkre a Bányász Kupában elért eredmények alapján történnek.Kovács Miklós

Női labdarúgó-mérkőzés 
Pécsújhegyen 

PMSC- 

Bp. Medikor 

Március 3-án fél II órakorA PMSC női labdarúgó szakosztály meghívására Pécsett vendégszerepel a Ep. MEDICOR labdarúgó- csapata. A két csapat találkozójára március 3-án 10,30 órai kezdettel kerül sor a pécsújhegyi sporttelepen. Jó mérkőzést ígér a csapatok összecsapása, s talán az időjárás is kegyeibe fogadja mind a játékosokat, mind a szurkolókati ezen a délelőttön.
Művelődjünk, 
szórakozzunk

A SAGVÄRI ENDRE
MŰVELŐDÉSI HÁZ
PROGRAMJÁBÓL

2-án 14-17 és 17,30-21 óráig:
Farsangi karnevál a Karikás 
Frigyes úti Általános Iskola 
rendezésében.

5-én 19 órakor: Művészettör
téneti előadás Arckép a mű
vészetben címmel. Előadó: Hor
váth Olivér.

G-án 1G órakor: Nőnap a Nők 
klubjában.

8-án 19 órakor: Iíjúsági aka
démia: A természeti folyama
tok törvényszerűségei címmel 
előadás. Előadó: dr. Lakatos 
Tibor kandidátus.

11- én 19,30 órakor: Szabad
ság, szerelem címmel irodal
mi műsor március 15-e tiszte
letére. Közreműködnek a Pé
csi Nemzeti Színház művé
szei. Belépés díjtalan.

12- 13-án: A Műszaki propa
ganda hónap keretében mű
szaki könykiállítás. Megtekint
hető : 14—20 óráig.

13- án 1G órakor és 20-án 16 
órakor: Munkásakadémia: Mű
szaki fejlesztés célja, szüksé
gessége, e téren elért ered
ményeink, feladataink, milyen 
segítséget várunk a szocialista 
brigádoktól címmel előadás. 
Előadó: Szomolányi Gyula mű
szaki főosztály vezető. Ugyan
ott: a MÉV gépipari termékei
ből kiállítás.

15-én 19 órakor: Tavaszi for
radalmak címmel vetélkedő. 
(Ságvári Ifjúsági klub.)

HÍREK
- Az MSZMP Politikai Bizott
ságának határozata alapján 
februárban pártnapokat szer
veztek az Időszerű belpolitikai 
és gazdaságpolitikai kérdések
ről. A in. sz. bányaüzemben 
Cser János pb-titkár tartott 
előadást a pártnapon megje
lent mintegy háromszáz dol
gozónak, a központ dolgozói
nak pedig dr. Patla Károly 
elvtárs. a párt csúcsvezetőség 
tagja adott tájékoztatást a fen
ti témáról.
— Igazgatói utasítás készült az 
1974. évi állóeszközökről. Az 
1/1974. sz. igazgatói utasítás 
részletesen — a felelősök és a 
határidők megjelölésével - sza
bályozza az igények felméré-

I sét, azok elbírálását és a meg
rendelések rendjét.
— A Szolgáltató üzem sport
tanácsa egyéni asztalitenisz
versenyt rendezett, amelyen 
tíz nő és hatvannégy férfi 
versenyző indult. A versenyt 
a nőknél Presser Gabriella, a 
férfiaknál Link Ferenc nyer
te. A verseny helyezettel ju
talomtárgyat kaptak.
- Az elmúlt hónapban ismét 
ülést tartott a vállalati társa
dalmi bizottság. Javaslatukra 
vállalatunk igazgatója a követ
kező anyagi támogatásban ré
szesítette a dolgozókat: csalá- 
diház-építéshez három dolgozó 
összesen 41 ezer forint vissza 
nem térítendő támogatást; ta
nácsi értékesítésű lakás vásár
lásához négy doglozó 50 ezer 
forintot, lakáshasználatbavételi 
díj hozzájáruláshoz három dol
gozó 15 400 forint, a szentlő
rinci szövetkezeti társas lakás
építéshez két dolgozó 30 ezer 
forint vissza nem térítendő és 
10 ezer forint hitelt kapott. A 
támogatásban részesített dolgo
zók szerződést kötöttek, hogy 
meghatározott ideig a vállalat
nál maradnak.

KERESZTREJTVÉNY
Rejtvényünk vízszintes 1., 49. és függőleges 1. sorában 

az Általános robbantási biztonsági szabályzatból idézünk. 
Megfejtésül e sorokat kérjük beküldeni a szerkesztőség cí
mére 1974. március 10-ig. A helyes megfejtők között köny
veket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Zöld színben 
virul. 15. Sertés lak. 16. Rág
va leeszik, lemar: 17. Európai 
nép. 18. Becézett női név.
19. Döf. 21. Küzdőtér (vívás
ban). 22. Asszonyoknak tilos 
(két szó). 24. É.Z. 25. Vasúti 
pálya. 27. Kérdés személyre. 
28. D.N.I.E. 29. Mókus 31. Ru
hát tisztít. 33. K.R. 34. Já
rom. 36. Ez évi. 38. Gléda. 
40. Kettős mássalhangzó. 41. 
Nagyhatalom. 43. Betűt róni. 
45. Mérlegeli. 47. Egyszerű gép. 
51. Akadály. 52. Lakoma. 54. 
Játékvezető. 56. Francia város
ból való. 58. Tenger, száraz
földbe nyúló része. 60. Sovány 
ló. 62. Mátka. 63. V.L. G4. Nyak 
melegítő. 66. Ruhatartozék. 68. 
Sereg. 69. Személyes névmás. 
71. Tartó. 73. Ilyen bér is van. 
74. Becézett női név. 75. Kés
nek van. 77. Határozószó. 79. 
Azonos római számok. 80. Dé
li gyümölcs (ék. hiány). 81. A 
néphez tartozó. 83. Daliás. 85. 
Világtalan. 86. Röviden hív. 87. 
Keverék (ford.). 89. Kiejtett 
mássalhangzó. 90. Rendes, for
más.

Függőleges: 2. Rög, földda
rab. 3. Fordított kettős más
salhangzó. 4. Város Olaszor
szágban. 5. Jelensége. 6. T.L.A.
7. Mint vízszintes 15. 8. ízesít. 
9. Becézett női név. 10. Há
ziállat (ford.). 11. Tereprész! 
12. Balkáni nép volt. 13. Ket

— Eredményesen vizsgáztak 
dolgozóink a Dolgozók önálló 
általános iskolájának kihelye
zett tagozatán. Az elmúlt hó
napban az 5.-6. osztályban 25 
fő, a 7. osztályban 35 fő, a
8. osztályban 28 fő tett ered
ményes vizsgát. Több mint 100 
dolgozót iskoláztak be üzeme
ink a következő oktatási tur
nusba.
— Megjelent a Kutató-mélyfú
ró üzem Társadalmi híradójá
nak februári száma. A híradó 
közli az üzem 1974. évi fon
tosabb feladatait, értékeli a 
szocialista brigádok tevékeny
ségét és az üzem 1973. évi bal
eseti helyzetét. Ismerteti az 
1973-ban bevezetett újításokat, 
az újításokra kifizetett díjakat. 
Részletes híranyagot tartalmaz 
a párt-, a szakszervezet és a 
KISZ-élet területéről.
— Igazgatói utasítás jelent meg 
az anyag- és készletgazdálko
dás 1974—75. évi rendjéről. A 
3/1974. sz. igazgatói utasítás 
szabályozza az anyagigénylés 
és -beszerzés rendjét. Megha
tározza a készletek nagyságát 
és az ezzel összefüggő anyagi 
ösztönzési rendszert.
— Az elmúlt napokban a mun
kásszálló zsebszínpadán ven
dégszerepelt a komlói Spiri
tuálé együttes. Műsorukban 
néger spirituálékat adtak elő. 
A nagyszámú közönség lelkes 
tapssal köszöntötte a sikeres 
műsort adó komlói együttest.

— A vállalati nőbizoltság és 
az egézségügyi szolgálat feb
ruár 12 és március 5 között 
nőgyógyászati szűrővizsgálatot 
szervezett, ahol nődolgozóink 
Jelentős része vett részt a 
vizsgálaton.

tő közül az egyik. 19. Gyűjti.
20. Verssorok összecsengése. 
23. Kiadás kezdete! 24. Becé
zett női név. 26. Sürgető 
szócska. 30. Elgondolás. 32. 
Fanyar gyümölcs. 35. Ruha
tartozék. 37. Szedi a lábát. 39. 
Ősi . 41. U.M. 42. Éppen hogy. 
44. Kortyolja! 46. Reá. 47. Iz
mos. 48. Idős. 50. Város Ang
liában. 53. Folyó Szibériában. 
55. Nemes Ital. 57. Nátrium. 
59. Szemével érzékel 61. Ma
gasra tartja. 63. Meghatározat
lan helyen. 65. Kacat. 67. Mu
latság. 68. Haza. 70. Elhamva
dó. 72. Nagy edény. 74. Zár. 
76. Gyümölcs. 78. Mitikus tör
ténet. 80. Nyelvbotlás. 82. ILU. 
84. Rés, nyílás. 85. Létezik. 88. 
Tova. 90. TR. 91. Sír.

Juhász Károly

Lapunk február 1-i számá
ban megjelent keresztrejtvény 
helyes megfejtése:
- Tegnap

hat óra ötven perckor 
meghalt Lenin elvtárs! —
Ez az év

látta,
amit száz se lát.

A beküldött huszonkettő he
lyes megfejtés közül könyv- 
jutalomban részesült Neuber 
Márta (II. sz. bányaüzem), Né
meth Józsefné (Anyag- és áru
forgalmi főosztály), tvéber Er
na (IV. sz. bányaüzem).

J. K.

— Bentlakásos továbbképző 
tanfolyamot szervezett vállala
tunk Harkányban, a bányász 
műszaki vezetők részére. A két 
csoportban megtartott 4-4 na
pos tanfolyamon a műszaki 
vezetők az időszerű műszaki, 
gazdasági feladatokról, mun
ka- és egészségvédelemről, 
munkaszervezési és műszaki 
fejlesztési kérdésekről hallot
tak előadást.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ
A Mecseki Ércbányászati Váll. 

dolgozóinak lapja.

Felelős szerkesztő: 
Gelsz Ferenc
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Telefon: 15-000
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Március 15
1848. az európai népek 

tavasza, amely nemcsak a 
természet megújhodásának, 
hanem a magyar történe
lem évszázadait naggyá 
nemesítő forradalmi küz
delmek időszaka is. 1848 
januárjában elsőnek az 
olasz nép törte szét bilin
cseit, februárban forrada
lom Párizsban, és március 
15-én Magyarországon is 
lángra lobban a nemzeti 
függetlenségért indított 
harc. Uj eszmék — az 
egyetemes szabadság gon
dolata és akarása — ha
tották át a márciusi ifjú
ságot. Olyan szellemek 
voltak vezetői ennek a 
küzdelemnek mint Petőfi, 
Arany, Vörösmarty, Szé
chenyi és a legelsők közt 
Kossuth.

Valóban reformkorszak 
volt ez, melynek célja: 
Magyarországot nemzeti 
önállóságra és az európai 
kultúrnemzetek szintjére 
emelni. A kor gazdaság- 
politikusait, költőit, íróit, 
tudósait, hadvezéreit egye
temes emberi eszmék ve
zették.

Március 15-én a nép csa
pást mért a habsburgok 
feudális elnyomó rendsze
rére s megkezdődhetett a 
polgári reformok megvaló
sítása. A bécsi udvar meg' 
adni kényszerült magát a 
forradalom súlya alatt. El
fogadta Kossuth ország- 
gyűlési felirati javaslatát, 
amely többek közt a job
bágyfelszabadítást, közte
herviselést, független nem
zeti kormányt követelt. Az 
országgyűlés Pozsonyban 
elfogadta az 1848-as törvé
nyeket. amelyek megvetet
ték a polgári átalakulás 
alapjait és megteremtették 
az ország függetlenségé 
nek biztosítékait.

A következő hónapokban 
nehéz, próbára tevő időket 
élt át a magyar nemzet. A 
fegyverrel támadó habs 
burgokkal szemben meg kellett védeni a torrX- 
lom vívmányait. A magyar 
forradalom e tekintetben 
is kiemelkedő sikereket ért 
e1.' .A szabadságharc sok 
dicső csatája a legragyo
góbb lapjai közé tartozik 
a magyar nép elnyomók 
elleni harca történetének. 
A magára maradt magyar 
forradalommal szemben 
„sikerrel” fogott össze 
nemzetközi reakció.

Hősi harc volt ez, amely
ben mindenki, akit Ma
gyarország jövője, megúj
hodása, önállóságra, sza
badságra való törekvése át
hatott, önként áldozta min
denét: vagyonát, életét, vé 
rét. rp j

Kítüntetések
A nemzetközi nőnap al

kalmából vállalatunk szá
mos nődolgozója kapott ki
tüntetést, pénzjutalmat 
.eredményes gazdasági, tár
sadalmi munkájáért. A 
Bányászat kiváló 
dolgozója miniszteri 
kitüntetésben részesült: 
Szatykó József né (Szolgál
tató üzem).

Kiváló dolgozók: 
Nagy Sándorné bérelszá
moló, Vass Hona munka
ügyi előadó, Eilingsfeld Já- 
nosné bérelszámoló, Kővá
ri Jánosné SZTK ügyinté
ző, Csongrádi Ferencné 
portás, Auth Attiláné gép
írónő, Vata Istvánná taka
rítónő, Benczes Dénesné 
munkaügyi előadó, Horváth 
Győzőné portás. Magyar 
Ivánná bérelszámoló. Ko
vács Gyuláné adminisztrá
tor, Karászi Jánosné ruha- 
cserés, Kutjanidisz Miha- 
liszné tekercselő, Gáspár 
Ferencné gépírónő, Svin-

Világ proletárjai, egyesüljetek!

A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA
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Tartalomból Bogár, a gránátos kutya

Elvszerűség következetesség, igényesség 
Hangulathullámzás * Fiatalok helytállása

Hárommillió forinttal több 
részesedési alap

Napirenden a részesedési alap felosztása, 
munkaverseny és újítási verseny értékelése

A vállalati szakszervezeti bizottság és szakszer
vezeti tanács február 26-án külön-külön ülést tartott. 
Az ülésen részt vett Bogár József elvtárs, az SZMT 
vezető titkára is. Mind két ülés igen fontos — a 
vállalatunk összkollektíváját érintő — kérdéseket tű
zött napirendre.

A részesedési alap fel
osztására vonatkozó javas
latot Romvári Attila igaz
gatóhelyettes terjesztetne 
elő. Bevezetőjében elmon
dotta, hogy az üzemek és 
a vállalat is eredményesen 
teljesítette az 1973. évi fel
adatát, így a felhasznál
ható részesedési alap há
rommillió forinttal több, 
mint az előző évben. Ez
után ismertette a vállala
ti szabályzat alapján üze
meknek megjáró keretösz- 
szegeket.

A nagyobb részesedési 
alapból lehetőség nyílt az 
egyes juttatások (törzsgár
da jutalom, lakásépítés tá
mogatás, bányásznapi ju
talom, évközi jutalom stb.) 
felemelésére. A beterjesz
tést a vállalati szakszerve
zeti tanács elfogadta, s 
egyúttal határozatba ’ fog
lalta a vállalati részesedési 
alap szakszervezeti dönté
si jogkörbe tartozó kere
tek felosztását, amelynek

ger Lászlóné vegyésztech
nikus, S'zabó Jánosné hid- 
rogeológus mérnök, Harsá- 
nyi Lajosné geológus mér
nök, Krajczár Ferencné ál
lóeszköz nyilvántartó, And- 
rasek Istvánné portás, 
Fándli Vendelné gépirónő, 
Motill Magdolna laboráns, 
Rónaki Magdolna admi
nisztrátor. Miátovics Mi- 
hályné könyvelő. Brüll Je- 
nőné pénzügyi csoportveze
tő, Bőhm Lászlóné szer
kesztő, Vadász Jenőné re
vizor. Simon Elemérné fel
szolgáló (Balatonfüred), 
Kocsis Jenőné gondnok, 
Nagy Mária takarítónő, 
Bánfi Józsefné gépírónő, 
Kárpáti Ferencné csillemé
rő, Bóla Józsefné anyag- 
ellátási ügyintéző, Antal 
Nándorné gépkönyvelési 
csoportvezető. Baksa Nán
dorné takarítónő. Dolmány 
Lászlóné könyvkötő.

Igazgatói dicsére
te t és pénzjutalmat kapott 
25 fő.

végösszege négymillió 270 
ezer forint.

A vállalati szakszervezeti 
bizottság és a vállalat igaz
gatója egyetértésben dön
tött a vállalati hatáskörbe 
tartozó munkaverseny for
mákban kimagasló ered
ményt elért üzemek, szo
cialista brigádok erkölcsi 
és anyagi elismeréséről.

Az 1973. évi kimagasló 
eredményéért É1 ü z e m 
cím elismerést kap: a III. 
sz. bányaüzem, a IV. sz. 
bányaüzem, a Szolgáltató 
üzem és a Kísérleti-kuta
tási és automatizálási üzem.

Vállalati Elismerő 
oklevelet adományoz
nak a II. sz. bányaüzem
nek és az Ércdúsító üzem
nek.

A Vállalat kiváló 
brigádja címet kapják: 
a 41-es szocialista brigád 
(II. sz. bányaüzem), 19-es 
szocialista brigád (III. sz. 
bányaüzem), 21-es szocia
lista brigád (IV. sz. bánya

üzem), Bláthy Ottó szocia
lista brigád (IV. sz. bánya
üzem), dr. Münnich Ferenc 
szocialista brigád (ÉDÜ), 
Zalka Máté szocialista bri
gád (Szolgáltató üzem), Ké
mia ’72 szocialista brigád 
(Kísérleti-kutatási és auto
matizálási üzem).

Az újítási egyéni 
versenyben kilenc dol
gozó ért el kiemelkedő 
eredményt, s ezért 1000— 
1000 forint jutalomban ré
szesül Varga József laka
tos, Bettiol József lakatos, 
Kiszely Béla aknász, Mercz 
József csillés, Csurgó Ede 
villanyszerelő, Berecz Jó
zsef gépkocsiszerelő, Busz 
Béla lakatos, Krédler 
György lakatos, Takács 
Imre kompresszorszerelő.

Az üzemek közötti újítá
si versenyben 10—10 ezer 
forint jutalomban részesül 
a III. sz. bányaüzem, a 
Szolgáltató üzem, a Kuta
tó-mélyfúró üzem és a Kí
sérleti-kutatási és automa
tizálási üzem.

A címek, elismerések és 
a jutalmak átadására az 
április 4-i ünnepségen ke
rül sor.

Simon—Juhász

A KERTVÁROSI TÉVÉ-HÁZAK

Az ifjúsági parlamentek előkészítése

Szót kérnek a fiatalok
Az Ifjúsági Törvény vég

rehajtásáról rendelkező 
37/1972. sz. NIM utasítás 
előírta, hogy a vállalatok
nál első alkalommal 1974- 
ben kell megszervezni az 
ifjúsági parlamenteket.

Az ifjúsági parlamentek 
célja kettős: felmérni az 
Ifjúsági Törvény időará
nyos végrehajtását és meg
határozni az ezzel kapcso
latos további feladatokat, 
valamint fórumot biztosí
tani a fiataloknak az üze
mi demokrácia gyakorlásá
ra. Az ifjúsági parlament 
tehát nagy jelentőségű le
het az üzem, a vállalat 
életében, ha azt jól előké
szítik. Az előkészítésben a 
gazdasági szerveken kívül 
feladata van a KISZ-nek, 
a párt- és szakszervezeti 
szerveknek is.

Vállalatunk gazdasági 
vezetése körlevélben szabá
lyozta az ifjúsági parla
mentek szervezésével kap
csolatos feladatokat. A 
program szerint valameny- 
nyi üzemben és a központ
ban március 1 és április 
15 között tartják meg a 
parlamenteket, amelyen le
hetőséget adnak, hogy va
lamennyi harminc év alat
ti fiatal részt vehessen. 
Ezért lehetőleg munkaidőn 
kívül szervezik — az ál
talában félnaposra terve
zett — parlamenteket. Az 
üzemi ifjúsági parlament

Módosították a törzsgárda szabályzatot

nagyobb anyagi elismerés 
a törzsgárdának

Dolgozóink hűséges szol
gálatát, a munkahelyhez 
való ragaszkodását válla
latunk erkölcsileg, anyagi
lag elismeri. Az anyagi el
ismerés legjelentősebb ki
fejezője a hűségjutalom. 
Az elmúlt évben hűségju
talom címén harmincmil
lió ötszáznégy ezer forin
tot fizettünk ki.

A fentieken túlmenően 
vállalatunk törzsgárda sza
bályzatot készített, amely 
1971. július 1-én lépett ha
tályba.

A szabályzat alkotásakor 
figyelembe vettük vállala
tunk anyagi helyzetét. Az 
elmúlt években a gazdál
kodási feltételekben bekö
vetkezett változás, vala-

Fotó: Keller Gábor

résztvevőit az üzem veze
tője — vagy helyettese — 
tájékoztatja a fiatalok 
munkájáról, neveléséről, 
szociális helyzetének ala
kulásáról, az Ifjúsági Tör
vény végrehajtásával kap
csolatos eredményekről.

A fiatalok a parlamen
ten minden kérdésre, ja
vaslatra választ kapnak. A 
kiadott igazgatói utasítás 
a harminc napon belüli 
írásos választ is előírja az 
elhangzott javaslatokkal 
kapcsolatban, s ez biztosí
ték arra, hogy a fiatalok 
észrevételei nem sikkadnak 
el. Természetesen a KISZ- 
nek is összegezni kell a 
tanulságokat a KIS'Z-élet 
területén, s a parlamenten 
elhangzott észrevételeket 
feldolgozva, az állásfogla
lásukat ki kell alakítani.

Az igazgatói körlevél a 
vállalati ifjúsági parlament 
időpontját május 10-re ha
tározta meg. Az egészna
posra tervezett tanácskozá
son a vállalat igazgatója ad 
számot az ifjúság élet- és 
munkakörülményeiről, s 
vázolja a további felada
tokat.

Az üzemek fiataljait 120 
küldött képviseli ezen a 
tanácskozáson.

J. K.

mint a törzsgárdatagság 
igénye alapján lehetőség 
nyílt az egyes juttatások 
módosítására, felemelésére. 
A módosításra készített ja
vaslatot a vállalati szak- 
szervezeti bizottság az 
1974. február 14-i ülésén 
megtárgyalta és jóváhagy
ta. Ennek alapján a vál
lalati törzsgárda szabály
zat 3.1. pont szövegét tö
rölték, s helyébe a követ
kező szöveg lép:

„A törzsgárdához való tar
tozás kifejezéseként törzsgár- 
da-jelvényt és annak viselésé
re jogosító igazolványt, vala
mint egyszeri anyagi jutalma
zást kell adományozni az 
alábbi fokozatok szerint: 5
éves törzsgárda-jelvény és 400 
forint jutalom; 10 éves törzs
gárda-jelvény és «00 forint ju
talom; 15 éves törzsgárda-jel
vény és 800 forint jutalom; 20 
éves törzsgárda-jelvény és em
léktárgy (nem állandó föld 
alattiaknak); 20 éves törzsgár- 
da-jevlény és arany pecsétgyű
rű (állandó föld alattiaknak); 
25 éves törzsgárda-jelvény és 
arany pecsétgyűrű (nem állan
dó föld alattiaknak).

A pénz- és tárgyjutalmat a 
részesedési alap terhére kell 
elszámolni. A megbecsülést ki
fejező törzsgárda-jelvényt, 
pénz- és tárgyjutalmat minden 
évben egyszer — bányászna
pon - kell átadni a jogosul
taknak, akik a tárgy év au
gusztus 31-ig betöltik az 5— 
10-15-20-25, a vállalatnál le
dolgozott éveket, és akik az 
adományozás napján is a vál
lalat állományában vannak.”

A fenti módosítás alap
ján az 1974. évi minősítés
nél már anyagilag jelentő
sebb juttatásban részesül
nek vállalati törzsgárdánk 
tagjai, s remélhetően öröm
mel fogadják a megbecsü
lésük növelésére tett vál
lalati intézkedést.
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Hogyan látja az olvasó

Sok észrevétel, 

hasznos tanácsok
Uj kezdeményezés színhelye volt a II. sz. bánya

üzem kis tanácsterme. Az Ércbányász szerkesztősé
gének képviselői és a II. sz. bányaüzem dolgozói 
első ízben találkoztak üzemi szinten, hogy megbí
rálják, s véleményt mondjanak saját lapjukról.

Közösen a lakossággal
Barcsa Zsigmond beveze

tőjében megkérte az olvasó 
tábort képviselő dolgozó
kat, hogy nyíltan mondják 
el jó. vagy elmarasztaló 
véleményüket, hiszen en
nek a találkozónak az a 
célja, hogy az olvasó vé- 

I leményére . támaszkodva

Tanácstagi beszámoló
Rácvároson, a 104, számú 

választó körzetben beszá
molót tartott a közelmúlt
ban Barcsa Zsigmond, a 
megyei tanács tagja. El
mondta, hogy az 1973-as 
évben a tanács súllyal 
olyan témákat tárgyalt 
meg, amely az állampol
gárokat közvetlenül érin
tette: a lakóházak házi
rendje, Ifjúsági Törvény 
végrehajtása, városfejlesz
tési elképzelések megvaló
sítása, minél több lakás 
felépítése, oktatás felül
vizsgálata, garázsok és 
azok használata stb. Egy
szerűsödött, gyorsabbá, kul
turáltabbá vált az ügyin
tézés a tanácsi munkában 
és javult az ügyfelek tá
jékoztatása. Nagy gondot 
jelent azonban ma is, az 
óvodai férőhelyek kevés 
száma, a szolgáltatások 
mennyiségi és minőségi 
színvonalának nem kellő 
mértékű javulása, s nö
vekvő lakásigények kielé
gítése.

Az elmúlt évben a kör
zetben levő problémák kö
zül néhány már megoldó
dott, s van ami a követ
kező ötéves tervben lesz 
csak megvalósítható. El
készült az útmenti park
sáv felújítása, az iskola

környéki közvilágítás meg
javítása, az Úttörő utca sa
lakozása, és az iskolát jel
ző KRESZ-táblát is kitet
ték. Az Úttörő utca beto
nozását az ötödik ötéves 
tervben fogják befejezni, a 
mozi környéki világítás a 
főút korszerűsítésével
ugyancsak a következő öt
éves tervben fog megvaló
sulni. Az óvoda bővítését 
jelenleg a művelődési osz
tály nem tudja megoldani, 
a kert területet viszont fel
szabadították a gyermekek 
részére.

A 104. sz. választó kerület
ben nagyon sok még a meg
oldásra váró probléma, de 
közös összefogással és a köl
csönös bizalomra alapozva 
a továbbiakban is előre lé
pünk a lakóterületi prob
lémák és gondok megoldá
sában.

A beszámolót követően 
kilencen szólaltak fel, kü
lönböző lakóterületi és 
egyéb problémákat tettek 
szóvá, amelyek megvála
szolására a következő ta
nácstagi fogadónapon kerül 
sor. Majd ezután megvá
lasztották a körzet lakóbi
zottsági elnökeit és a la
kóbizottságok taffjait.

H. J.-né

Polgári védelmi kiképzés

Tovább az úton
Az 1973-as kiképzési év

ben, az általános ismere
tek oktatása során, a be
osztottak megismerték a 
polgári védelem helyét, 
szerepét, általános felada
tait; a tömegpusztító fegy
vereket, azok hatásait, az 
ellenük való védekezés le
hetőségeit; az ön- és köl
csönös segélynyújtás alap
vető szabályait.

A szakkiképzés időszaká
ban, 1974-ben és 1975-ben 
a beosztottaknak meg kell 
ismerniük a különböző fi
zikai és kémiai szabályo
kat, összefüggéseket, alap
vető technikai ismereteket. 
A rendszeresített és szük- 
ségariyagokat, felszerelési 
eszközöket, hogy a szakfel
adatokat maradéktalanul 
végre tudják hajtani. A 
beosztottak sokoldalú fel
készítésében kell részesíte
ni a mentő, mentesítő fel
adatok végrehajtására. A 
beosztásból eredő munka
fogások végrehajtását be 
kell gyakoroltatni. A szó

ban elmondott, filmen, ké
pen bemutatott feladatokat 
a gyakorlati foglalkozások 
keretében el kell sajátíta
ni.

Az alegységek kiképzé
sénél a legcélravezetőbb 
formákat, módszereket kell 
kiválasztani és alkalmazni. 
Ezt meghatározza; a fel
készítés célja, a kiképzés 
tartalma, a kiképzési idő
szak jellege, az állomány 
összetétele, előképzettsége 
és egyéb más tényező is.

Az alegységparancsno
kok a kiképzés előkészíté
sekor és végrehajtásakor 
érezzék kötelességüknek, 
hogy az adottságokhoz és 
lehetőségekhez képest meg
keressék a legalkalmasabb 
módszert a foglalkozások 
levezetéséhez, melynek so
rán kialakíthatják a köve
telményprogramban meg
határozott jártasságot, kész
séget.

Fehér László

Elvszerűség igényesség, 

következetesség

A szocialista brigádmozgalom 
értékelése a II. sz. bányaüzemben

Ha a számszerű eredmé
nyeket nézzük csupán, úgy 
tűnhet, hogy Bakonyán 
csökkent a szocialista bri
gádmozgalom lendülete. Az 
évzáró értékelés szerint a 
94 benevezett csapat közül 
38 nem kapta meg a Szo
cialista brigád címet, a 718 
brigádtagból pedig 302 nem 
volt értékelhető. -n

Valóban baj van a moz
galommal, vagy pedig más
ról van szó? Igaz lenne, 
hogy ma már csak az 
anyagi ösztönzők hatéko
nyak? A szocialista bri
gádvezetők első és máso
dik félévi, majd a decem
ber havi rendkívüli ta
nácskozásának meglepő si
kere, a résztvevők aktivi
tása. a közös ügyek és a 
mozgalom problémái iránt 
tanúsított fogékonysága azt 
mutatja, hogy a szocialista 
erkölcsiség eleven erői lé
teznek és hatnak.

Nemcsak a szocialista 
brigádvezetők, de a moz
galomba be nem nevezett 
csapatok vezetői is jelen 
voltak ezeken a rendezvé
nyeken, ami azt mutatja, 
hogy az erőknek hozzáértő 
szervezése, csatasorba állí
tása hiányzik ahhoz csu-, 
pán, hogy a mozgalom te
kintélye a régi fényben ra
gyogjon. Éppen az a tö
rekvés eredményezte a lát
szólag negatív mérleget, 
hogy minőségileg maga
sabb szinten biztosítsák a

bakonyai vezetők a mozga
lom hajdan sodró lendüle
tét. Erre a lendületre, a 
magasabb minőségi szint
re, a tömegekben rejlő erő
tartalékok felhasználására 
az új feladatok megoldá
sához szükség is lesz.

A kollektív és egyéni 
vállalkozásoknak, az adott 
szó teljesítésének követke
zetes számonkérése, a hár
mas jelszó szerinti tevé
kenység megkövetelése 
azonban olyan elvek, me
lyek megszilárdítják a szo
cialista erkölcsi normákat, 
tekintélyt biztosítanak a 
mozgalomnak, megbecsü
lést a Szocialista brigád 
címnek. A látszólag szigo
rú értékelést az üzemi de
mokrácia valamennyi fóru
ma megtárgyalta, de egyet
len szó sem hangzott el a 
szigorú elvek következetes 
alkalmazása ellen.

Ebből és a mozgalom 
iránt kívülről is megnyil
vánuló érdeklődéstől az a 
következtetés szűrhető le, 
hogy dolgozóink kimondva, 
vagy kimondatlanul, de 
éppen ezt várják az érté
kelő szervektől. Ezt bizo
nyítják az idei vállalások 
is, melyek az üzemi aján
lások rendkívül széles ská
láján mozogva gondosab
bak a tavalyiaknál és össz
hangban vannak az üzemi 
versenycélokkal. '

—h—c— I

tudjon a szerkesztő bizott
ság a jövőben az Ércbá
nyász színvonalán javíta
ni. Nagy Sándor vitaindí
tó tájékoztatójában az el
múlt tíz évfolyamról és a 
szerkesztő bizottság jelen
legi munkájáról beszélt.

Schneider Ferenc hozzá
szólásában megemlítette, 
hogy sokat fejlődött tartal
mi és formai szempontból 
az elmúlt tíz év alatt az 
Ércbányász, javasolta,
hogy foglalkozzanak a kör
letekkel, esetleg mutassa
nak be egyet-egyet. A va
sárnap délelőtti szocialista 
brigádértekezletek és ter
melési tanácskozások prob
lémáival is többet lehetne 
foglalkozni. Bővíteni kelle
ne a portrékat — de ne 
mindig az „első sorból” a 
legjobbakkal, hanem a 
„második, harmadik sor
ból” is néhány becsületes 
dolgozóval.

Ide kapcsolódik szorosan 
Deák Ferenc véleménye is, 
aki azt hiányolta, hogy 
nem mutatnak be gyen
gébb szocialista brigádot, 
esetleg azt vizsgálva, hogy

miért nem megy jobban a 
brigádnak. Kifogásolta még, 
hogy az életünkkel kap
csolatos különböző rende
leteket nem „fordítják” le 
a bányász nyelvére.

Igen keveset foglalkozik 
a lap a lakóhelyi gondok
kal, problémákkal. Vadász 
László a társadalmi ün
nepségekről nagyon kevés 
tájékoztatást talált az Érc
bányászban, bírálta továb
bá, hogy a szocialista bri
gádok munkaverseny fel
hívását közzé teszik, de az 
eredményekről nem tájé
koztatnak. Rendkívül mos
tohán bánnak a gazdasá
gilag, műszakilag jól be
vált újítások ismertetésé
vel is. Szilágyi György az 
újság tájékoztató szerepét 
kielégítőnek találta, de a 
mozgósító jellegét nem. 
Kiss elvtárs szerint min
denki talál az igényének 
megfelelő témát, de na
gyobb hangsúllyal kellene 
foglalkozni a hibák feltá
rásával is. Ugyanezt a vé
leményt tolmácsolta Kecs
kés elvtárs.

Nagyon hasznos volt a 
találkozó, van feladat a 
jövőre nézve bőven, hiszen 
elégedetlen az olvasó és 
elégedetlen a szerkesztő is.

Kukái András

Megalakult a MÉV 
felügyelő bizottsága
Az állami vállalatokról 

szóló 11/1967. számú kor
mányrendelet előírása sze
rint. az alapító szerv a je
lentősebb vállalatoknál fel
ügyelő bizottságok szerve
zését rendelheti el. A fel
ügyelő bizottság feladata, 
hogy az alapító szerv ren
delkezése szerint átfogó ér
tékelést készítsen a vál
lalat gazdasági tevékenysé
géről és javaslatot adjon 
az alapító szervnek.

A felügyelő bizottság 
tagjainak megbízatása 3—5 
évre szól. A vállalat min
den dolgozója köteles a 
felügyelő bizottságnak a 
szükséges felvilágosítást és 
a kért adatokat megadni, 
a munkájukat elősegíteni. 
A felügyelő bizottságot a 
vállalat ügyeiben intézke
dési jog nem illeti meg.

A fent említett rende-

llainanitás. emberség, megbecsülés
Az. üzemi tanácsterem

ben Tündök Sándor propa
gandista vezetésével a 
pártirányítás és pártélet 
oktatási formájának fog
lalkozását tartják. Jó meg
jelenés, aktív hozzászólás,
érdekes és aktuális téma a összességével távoztam 
kérdések és megbeszélések

Szeminárium 
az ÉDÜ-nél

középpontjában. Káderpo
litikánk ..., munkások ki
emelése ..., iskolai végzett
ség .... a vezetővel szem
ben támasztott hármas kö
vetelmény és más hasonló 
kérdések kerülnek „bonc
kés” alá. Vita a javából, 
de mindvégig a témánál 
marad. Tündök elvtárs fi
gyel és jegyez, hogy meg
felelően összefoglalja a fel
merült kérdéseket.

Jó kis csoport került itt 
össze. A legjobb benyomás

foglalkozásról.
A pártirodában Földes

elvtárs már vár — indul
junk —■ mondja — mert 
az autóbusz nem vár. Meg
lepetten vettem tudomásul, 
hogy Földes elvtárs a dol
gozók soraiba vegyülve 
igyekezett az autóbuszra, a 
bérletét kezelteti és ülő
hely hiányában megtá
maszkodik. Rövid idő múl
va látom felszállni Bimbó 
elvtársat is. aki hasonló 
testhelyzet felvételével biz
tosítja magának a Pécsre

a történő szállítását. Nem 
keresem az okot, hogy mi
ért utaznak ők ’ a társas 
szállítási eszközön, de el
gondolkodtam, hogy a vé
letlen folytán mennyire 
szinkronba került a szemi
nárium anyaga a valóság
gal.

A tanácsteremben most 
vitáztak a vezetőkkel szem
ben támasztott emberi kö
vetelményekről: humanitás, 
emberség, megbecsülés ... 
De jó kis szeminárium 
volt!

R. I.

let alapján a nehézipari 
miniszter vállalatunk terü
letére is elhatározta egy 
kilenctagú felügyelő bizott
ság megszervezését. Ez év 
január 25-én, — a minisz
ter elvtárs megbízásából — 
Bics Lajos elvtárs, a főha
tóságunk vezetője, adta át 
a felügyelő bizottság tag
jainak a megbízó levele
ket.

A kinevezett bizottsági 
tagok február 7-én bemu
tatkozó látogatást tettek 
vállalatunknál és megtar
tották alakuló ülésüket. A 
bizottsági tagokat vállala
tunk gazdasági vezetői és 
szb-titkára fogadta. A fel
ügyelő bizottság elnöke, 
Kövécs József elvtárs (NIM 
Uránipari titkárság), bemu
tatta a bizottság tagjait, 
akik a következők: pus
kás Ottóné (PM), Hlogyik 
Károly (MüM), Féderer 
Adolf (Külker. M), Szőcs 
Barnabás (OT). Széni Jó
zsef (NIM), Szabó László 
(NIM), Bőhm Tibor (MÉV) 
és Kóbor Béla (MÉV).

Ezután Tóka Jenő elv
társ, vállalatunk igazgató
ja, adott rövid tájékozta
tást az 1973. évi gazdasá
gi eredményeinkről. Is
mertette a vállalat 1974. 
évi fontosabb feladatait és 
problémáinkat.

Ezt követően a bizott
ság kialakította működési 
szabályzatát, elfogadta a 
programtervet, meghatá
rozta a témafelelősöket. Az 
ülés után a bizottság tag
jai a reszortjuknak megfe
lelő területen ismerkedtek 
vállalatunk életével, tevé
kenységével. A jövőben — 
az elfogadott programterv 
szerint — legalább negyed
évente ülésezik a felügyelő 
bizottság.

J. K.
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Szép hagyományokra 
alapozva...

Bemutatjuk 
a Bláthy Ottó 
villanyszerelő

brigádot
„ÚJÍTÁS: a népgazdaságra hasznos műszaki,

szervezési, vagy ügyviteli változást ajánló javaslat, 
melyért díjazás jár.”

Nehéz kérdést feszeget 
az, aki keresi a kiinduló 
pontot és megszeretne győ
ződni róla, hogy lesz va
lakiből újító. Azt hiszem, 
ezen a területen is el kell 
valahonnét indulni, hogy 
megtaláljuk azt, amit ke
resünk és az a törvénysze
rű meghatározásnak meg
feleljen.

Vállalatunknál és ezen 
belül a Szolgáltató üzem
nél szép hagyományai van
nak az újítómozgalomnak. 
A szép eredmények mellett 
nem szabad elfelejteni azo
kat a nehéz időket, ami
kor e mozgalom még csak 
gyermekcipőben járt. Gon
dolunk a fifti-fifti esetek
re, melyek szerencsére már 
régen a feledés homályá
ba merültek. Ez így he

lyes! Jelenleg is vannak 
egyéni újítók, de az újí
tások zömében a szocialis
ta brigádok közös munká
jából születnek — mond
ták dolgozó társaim — 
akikkel beszélgettem e té
mában. Ma már kevés 
olyan szocialista brigád 
van üzemünknél, a szak
munkás brigádok közül, 
akik a brigádszerződésük
ben ne vállalnák egy, vagy 
több újítás megvalósítását, 
minden kényszerhatás nél
kül. Hát akkor miért te
szik? —■ vetődhet fel a 
kérdés. Bátran merem 
mondani — és erre büsz
kék is vagyunk —, hogy 
elsődlegesen nem az újí
tásért járó díjazásért, ha
nem azért, hogy üzemünk
nek, de vállalatunknak is,

anyagi megtakarítást hoz
zanak. A közvetlen mun
katársaknak könnyítsék és 
balesetmentessé tegyék a 
munkájukat. Az újításért 
járó díjakat pedig bete
szik a brigádpénztárba, 
hogy közös rendezvényeik
nek költségeit fedezzék be
lőle, melyek egyre inkább 
a kulturális és szakmai to
vábbképzésüket segítik elő.

A sok pozitívum mellett 
azt is meg kell említeni, 
hogy van még mit tenni 
a jövőben. Ilyenek például 
az újítások véleményezésé
nek elhúzódási, az újítá
sok közötti díjazás diffe
renciálásának kérdése. 
Ezek megoldása a jövő fel
adata. Mindezek elmondá
sa után úgy érzem, hogy 
üzemünkben sokat léptünk 
előre az újítás területén és 
a fejlődés is jó úton halad.

Csapó Dezső

Kialszik a villany, megáll a szkrépcr. A vájár 
küldi a csillést: — Hívd már a villanyszerelőt. A vil
lanyszerelő jön, néhány szakavatott mozdulat és foly
hat tovább a munka a fejtésben. Vagy például: hall
gat a ventillátor, izzadnak a bányászok, de itt van 
már a villanyszerelő, újból friss levegő ömlik a szel
lőztető csőből. Előfordul, utolsót szortyan a szivattyú, 
nincs áram, gyűlik a víz. Nemsokára életet, vagyont 
veszélyeztet, de érkezik a villanyszerelő, valamit ma
tat a kapcsolószekrényben, újból pörög a szivattyú 
motorja, megszűnt az üzemzavar. Esetleg megtorpan 
a kas soktonnányi terhével az aknában. Levált az 
automata. Ahol nagy a szükség, ott közel a segítség. 
Megjelenik a villanyszerelő, intézkedik, szerel, javít, 
újból száguld a kas, hozza a bányászok nehéz mun
kájával fejtett ércet a tárószintre.

A brigád tagjai a szocialista 
brigádok vetélkedőjének vál
lalati döntőjén

Fotó: Bányász Tibor

lalt 510 óra helyett 808 
óra társadalmi munkát tel
jesítettek 1973-ban.

És itt következik az, 
amely a brigád sokéves ki
emelkedő munkáján kívül, 
ezt a bemutatást különö
sen indokolja. A brigád 
tagjai gyakorlott vetélke
dők. Rendszeresen reszt
vettek a Szakma ifjú mes
tere és a Ki minek meste
re? mozgalomban rendezett 
szakmai vetélkedőn és ott 
voltak a vállalati döntő
kön is, ahol első és harma
dik helyezést értek el.

A szocialista brigádok
nak a Nagy Októberi Szo
cialista Forradalom tiszte
letére .meghirdetett vetél
kedőjén két csoportjuk ke
rült az üzemi döntőbe, me
lyek közül az egyik a vál
lalati döntőn szerzett jo
got arra, hogy vállalatun
kat az április 4-én meg
rendezésre kerülő országos 
iparági döntőn képviselje. 
A döntő résztvevőinek 
erősségére jellemző, hogy 
például Magyarország ösz- 
szes szénbányáinak képvi
seletében egy csapat indul.

Most folyik a nagy ké
szülődés. A vetélkedő 
anyaga témák szerint fel 
van osztva, minden témá
nak megvan a maga „té
mafelelőse”. Kivételt ké
peznek a napi politikai 
események. Erről természe
tesen az egész csapatnak 
„kötelessége” rendszeresen 
tájékozódni. Reméljük, 
hogy legközelebbi híradá
sunkban a Palágyi I. Ernő, 
Horváth Mihály, Pólyák 
László. Turschl Henrik, 
Berta Károly, Kresz Má
tyás és Kerekes István 
összeállítású csapat újabb 
szép sikeréről számolha
tunk be.

Klobucsár József

Óriás bányaüzem, renge
teg korszerű gép, mind, 
mind energiát, sok villa
mos áramot igényel. A vil
lamos berendezések „gaz
dája” a IV. sz. bányaüzem
ben a Bláthy Ottó villany- 
szerelő szocialista brigádja. 
A harmincnégy fős brigád 
napi munkája a hatalmas 
üzem termeléséhez szüksé
ges villamos energiának 
zökkenőmentes biztosítása. 
Napi karbantartó, javító 
munkájukon kívül jelentős 
a brigádnak a beruházá
sok elkészítésében végzett 
tevékenysége. Ha ezek el
készítésével a vállalat kül
ső cégeket bízna meg, az 
egyes munkák átfutási ide
je mellett, azok költségigé
nye is jelentősen megnőne, 
így készültek el többek kö
zött: a VII-es szinti felső 
vezeték kiépítése, a 4/7 
vakaknai rakodók villamos 
szerelési munkái, a légak
nai szivattyútelep automa
tizálási munkái, mely 
utóbbi a brigád két tagjá
nak újítása is egyben. A 
brigád vállalásában ugyan 
nem szerepéi, de nagyon 
sokat tettek az üzem jobb 
termelési eredményeinek

elérése érdekében, újítások 
kidolgozásával és elkészíté
sével.

1973-ban tíz újítást dol
goztak ki és ami a legfon
tosabb, mindegyik újítás 
működik a gyakorlatban. 
Ennyit a napi munkájuk
ról. de erre a brigádra 
mégsem csak ez jellemző. 
Üzemen kívül tevékenysé
gük olyan természetű, 
amely feltétlenül elősegí
ti a brigád tagjainak jó 
kapcsolatát és ezen keresz
tül segít a munkában, a 
jó eredmények elérésében. 
Rengeteg közös program, 
kirándulások, családi ösz- 
szejövetelek erősítik a ba
rátságot.

Idézet az üzem értékelé
séből: „A brigádban meg
figyelhető az a törekvés, 
hogy a brigádmozgalomba 
közvetve bevonják a fele
ségeket is, hogy a brigád 
munkáját, annak törekvé
seit támogassák. Már har
madik éve. hogy a brigád 
minden nőnap alkalmából 
minden brigádtag felesé
gének küld egy köszöntő 
lapot a kollektíva nevé
ben”.

A közös szórakozáson kí
vül, a társadalmi munká
ból is kiveszi a részét a 
brigád. Például: Avatásra 
készült az üzem, nem volt 
még kész a tereprendezés 
az idő viszont sürgetett. 
Miután több brigádhoz hiá
ba fordult az üzemvezetés, 
a Bláthy-brigád vállalta, 
hogy munkaidő után ren
det csinál az üzem kör
nyékén. Az avatás napjára 
minden katonás rendben 
volt. A brigád tagjainak 
kezenyomát viselik a 39-es 
dandár úti, az Endressz 
György úti és az Építők 
úti óvodák festési, mázolá
si munkái. A Bükkösdi 
Gyermeknevelő Intézetben 
szivattyút javítottak. Se
gítettek a Szulimán János 
számára készült rokkantko
csi készítésében is. A vál-

HANGULATHULLÁMZÁS

Könnyebben,
gazdaságosabban
Az 1973-as évi egyeni 

újítási versenyben 35 pont
tal, első helyezést ért el 
Kiszely Béla, a III. sz. bá
nyaüzem aknásza. Nyolc 
újítást adott, be az elmúlt 
évben, s ezekből három és 
felet (egy közös újítása 
van Bérces László robban
tómesterrel) elfogadtak. 
Újítási díjként 10 500 fo
rintot kapott, de ezenkívül 
jutalmazták is, mert több 
munkatársának segítséget 
adott ' újításaikhoz.

Kiszely Béla 1957-ben 
közgazdasági technikumot 
végzett, majd utána a Me
cseki Szénbányáknál csil
lésként kezdett dolgozni. 
Később esti tagozaton vé
gezte el a bányaipari tech- 
niumot és abban az idő
ben állandó éjszakás mű
szakban dolgozott. Szom
szédjuknak odaadta a la
káskulcsát, aki délután fel
ébresztette, hogy ne kés
sen el az iskolából. Hét
főn, szerdán, pénteken járt 
a technikumba, felesége 
kedden és csütörtökön a 
jogi egyetemre. így, egy
mást váltva tudtak otthon 
maradni a kisfiúkkal. Ma 
már felesége a postánál jo
gász, ő bányaipari techni
kus, a kisfiú pedig 13 éves. 
1959-ben adta be első újí
tását, amely a bányabizto
sítással volt kapcsolatos.

1967. január 1-től dol
gozik a III. sz. bányaüzem
nél, több újítása volt, 
számszerint nem is emlék
szik mennyi. Legjelentő
sebb a fémtám biztosítás 
szétszedése. Erről annyit 
mond, hogy a fémtám biz
tosítás korszerűbb és ol
csóbb mint a fa, mert 
többször felhasználható. A 
fémtámokat haszonvasként 
vették a Szénbányáktól. A 
korrózió következtében a 
fémtámokat nehéz szét
szedni, ő megkönnyítette 
ezt a munkát, szerkesztett 
egy gépet. Első ötletét mó
dosította és 1972 decembe
rében adta be újításnak, 
amit féléven belül elfogad
tak. Hasznosításra került és 
megkapta az érte járó újí
tási díjat is. Kiszely Béla 
azért foglalkozott számta
lan esetben olyan ötletek
kel, amiből újítások szület
tek, hogy munkatársai szá
mára megkönnyítse a mun
kát, az üzemnek, vállalat
nak pedig gazdaságosabbá 
tegye a termelést.

Egyes vezetőktől gyakran 
ehet haliam, hogy: „Po- 
:sék a hangulatom!” A 
langulatváltozásuk különö
sen a személyeket érintő 
löntéseknél éreztetik hatá
sukat.

Nem ajánlom, hogy most 
nenjen a főnökhöz. Ma 
lallábbal kelt fel! — ki 
ie ismerné az efféle intel- 
net, „tanácsot”? Itt-ott 
lem is ritka, hogy a be- 
isztottak mielőtt kopogtat- 
lának főnökük irodája aj- 
aján, mindannyiszor kipu- 
latolják a titkárnőnél, 
tőgy vajon derűs, vagy 
norózus hangulatban talál- 
ák-e a főnököt. Ha a vá- 
asz nem kedvező, kétszer 
s meggondolják, bemerész- 
cedjenek-e azon a bizo
nyos párnázott, vagy nem 
párnázott ajtón. Olykor 
nég a sürgős jelenteni, 
nagy intézkedni valót is 
nkább elnapolják, csak- 
logy ne kelljen a morózus 
önök szeme elé kerülni. 
Jól tudják miért, mert ha 
i főnöknek rossz a hangu- 
ata, „harapósabb” mint 
egyébként. Ilyenkor mindig 
:alál kifogásolni valót a 
■eferáló beosztott munká
dban, magatartásában. S 
ia valakinek mégis ha- 
aszthatatlanul jelentkeznie 
cell a főnöknél, rendszerint 
naga is hirtelen elfelhő- 
:ött hangulatban távozik 
mnan. Az is előfordul,

logy önérzetében sértve 
eszi be maga után az aj- 
ót, mert a várt elismerő 
:zó, vagy biztatás helyett, 
•setleg ingerült elmarasz- 
alásban részesült.

Nem ritka, hogy ez a 
önök másnap már kedé- 
yes, sőt nyájaskodó han- 
rulatban fogadja beosztot- 
ait és eszébe sem jut, 
logy bármit is kifogásol
ón. A környezetében dol- 
iozó emberek ezért szün- 
elenül kedély-barométerét 
igyelik, s lehetőleg csak 
lerűsnek jelzett órában 
zeresik fel jelentésükkel, 
térelmükkel. Kétségtelen, 
íogy a főnöknek is lehet
lek, vannak gondjai, örö- 
nei. Az ő gyermeke is 
zaphat intőt az iskolában, 
i is összeszólalkozhat az 
ínyósával, bosszanthatja 
sgyik, vagy másik beosztott 
nulasztása. Neki is lehet 
.konfliktusa” az eggyel 
nagasabb főnökkel és így 
ovább. Az élet kisebb-na- 
ryobb kellemetlenségei őt 
sem kímélik, s őt sem de
rítik jókedvre. Bárkiről is 
egyen szó, elképzelhetet- 
en, hogy időnként ne kell
én bosszankodnia.

Ebben nincs is semmi 
■endkívüli. Az viszont már 
egyáltalán nem mindegy, 
íogy ki mennyire és ho
rgán érezteti környezeté
jel, munkatársaival a sze

mélyét ért kelemetlensé- 
gek, konfliktusok hatását. 
Az az időnkénti hangulat
hullámzás a vezetőt újra 
és újra oly mértékben a 
hatalmába keríti, hogy ez 
veszélyezteti ítélőképessé
gének helyességét.

A vezető egyebek között 
éppen ezért lett mások 
munkájának irányítója, 
mert akik ezzel megbízták, 
feltételezték és elvárják, 
hogy szélsőséges hangulat
hullámzásoktól mentesen, 
helyesen ítélje meg beosz
tottai munkáját, tisztelje 
emberi méltóságukat. A ki
egyensúlyozott, reális véle
ményalkotás, a szeszélyes
ségtől mentes parancsolás, 
előfeltétele a közösség ki
egyensúlyozott tevékenysé
gének, a feladatok sikeres 
teljesítéséhez szükséges jó 
légkör megteremtésének.

Mi a kedvezőtlen hangu
lati ingadozás ellenszere? 
A jó vezetőnek ilyen el
lenszerre nincs szüksége, 
mert a kiegyensúlyozottság, 
a reális ítélőképesség az 
irányító munka természe
tes és szerves velejárója. 
Az viszont biztos, hogy 
ez a vezetői tulajdonság a 
beosztottak iránti bizalom
ra és megbecsülésre épül. 
Enélkül egyetlen közösség 
sem képes megalapozott és 
tartós eredmények elérésé
re.

Bognár József

Képünk a IV. sz. bányaüzemben most beállított finn 
gyártmányú MINIRONDÓ fúróberendezést ábrázolja

Fotó: Bányász Tibor
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Szocialista munkaverseny az üzemekben

Jelentős fejlődés 
A brigádmozgalomban

A vállalat gazdasági ve
zetése és szakszervezeti bi
zottsága nyolctagú bizott
ságot bízott meg február
ban az Élüzem, valamint 
a Vállalat kiváló brigádja 
kitüntető cím üzemi pályá
zatainak felülvizsgálatára. 
A bizottság a helyszínen 
vizsgálta meg a javaslato
kat, s egyúttal megnézték 
a szocialista munkaver
sennyel kapcsolatos egyéb 
kérdéseket is.

Az üzemek az Élüzem 
és a Vállalat kiváló bri
gádja felterjesztéseket idő
ben, a szabályoknak meg
felelően teljesítették.

Az új munl/averseny sza
bályzat megjelenése óta

Új ruhacsere-raktár 
a III. sz. bányaüzemben

Dolgozóink munkakörül
ményeinek állandó javítása 
vállalatunk gazdasági veze
tésének és társadalmi szer
veinek legfontosabb célki
tűzései közé tartozik. Szak- 
szervezeti bizottságunk 
kezdeményezésére válla
latunk jelentős többletkölt
séget vállalva valósította 
meg dolgozóinknak azt a 
régi és sokszor hangozta
tott kívánságát, hogy „vé- 
dőruhásítsák” a csizmát. 
Ez gyakorlatilag azt jelen
ti, hogy a kihordási időt 
megszüntetve az elhaszná
lódott csizma helyett térí
tésmentesen kapnak dolgo
zóink új csizmát.

Ugyancsak dolgozóink 
egészségének fokozott vé
delmét szolgálja az a ren
delkezés, amely szerint a 
védőalsóneműt hetenként 
kell cserélni. Ennek az 
intézkedésnek a végrehaj
tásához harmadik garnitú
ra beszerzésére volt szük
ség, ami egymagában is 
tetemes költséget jelentett, 
ugyanakkor azonban a ru-

tapsvihar még el sem csen- 
Ugyancsak az új épület- desedett, újabb szereplők 

haesere gyorsabb, folyama- részben kapott helyet nő- í léptek dobogóra. A jól

eltelt időszakot vizsgálva 
megállapíthatjuk, hogy az 
üzemek általában helye
sen hajtották végre a kor
mány és a SZOT határoza
tait.

A brigádmozgalomban 
jelentős fejlődés tapasztal
ható. Egy-két esetben, fő
leg bányaüzemeknél, még 
előfordulnak kisebb szerve
zési hibák, ezek elsősor
ban a középszintű vezetők 
területén tapasztalhatók. A 
versenybizottságokat az
üzemek létrehozták és 
ezek — egy-két kisebb hi
bától eltekintve — jól 
funkcionálnak, amit az el
ért eredmények is tanúsí
tanak.

tosabb lebonyolítása érde
kében a ruhacsere-raktár 
átalakítására, kibővítésére, 
új épületrész megépítésére 
is sor került.

Szükség volt erre azért 
is, mert eddig egyetlen, 
szűk, zsúfolt, rosszul szel
lőztethető helyiség szolgált 
a ruhacsere lebonyolításá
ra. Emiatt bizony gyakori 
volt a torlódás, dolgozóink
nak sorba kellett állni és 
várakozni az egyetlen ki
adó helyiség előtt.

Az új ruhacsere-raktár 
megépítése ezt az állapo
tot egycsapásra megszün
tette. Az építkezést vég
ző dolgozóink jó hozzáál
lásának köszönhető, hogy 
az új épületrész aránylag 
gyorsan tető alá került. 
Tágas, világos folyosóról 
nyíló két kiadó helyiség
ben. korszerű fémállványo
kon tárolják dolgozóink 
csereruháját. A ruhacsere 
gyorsan, zökkenőmentesen, 
sorban állás nélkül folyik 
le.

A legtöbb problémát a 
brigádnaplók vezetésénél 
tapasztaltuk. Ezek nem 
mindig eseményszerűek. 
Jelentéktelennek tűnő, de 
hasznos tevékenységeket 
egyes brigádok nem veze
tik be a brigádnaplóba, 
így nehézségekbe ütközik a 
brigád munkájának értéke
lése, másrészt a kívülállók 
részére helytelen képet ad 
a brigád össztevékenységé- 
ről.

A versenybizottságok és 
a közvetlen műszakiak 
előtt áll az a feladat, hogy 
segítséget nyújtsanak a 
brigádoknak a fenti hiá
nyosságok megszüntetésé
hez. Malek Béla

dolgozóink részére épített 
új, korszerű fürdő és öl
töző. Ennek megépítésével 
a hosszú évek óta vajúdó 
és szinte valamennyi fóru-
mon jogosan elhangzó I pártszervezet, szakszervezet
problémát oldottuk meg. 
Üzemünk jelentős szociá
lis létesítménnyel gazda
godott.

K. P.

Batyusbál Balatonfüreden
Februárban az Egyetér

tés és a Petőfi szocialista 
brigád kedves, családias 
hangulatú, kultúrműsorral 
egybekötött batyusbált 
szervezett Balatonfüreden. 
A dolgozók és családtag
jaik már kora délután be
népesítették a téli hóna
pokban oly csendes kultúr
termet. Simon Elemérné — 
a műsor vezetője — han
gulatos megnyitó szavai 
után Angyal Kálmán vil
lanyszerelő a János vitéz
ből dalrészleteket adott 
elő, igen nagy sikerrel. A

Köszönet
A IV. sz. bányaüzem 

MHSZ szervezete évek óta 
aktívan segíti az általános 
iskolák tanulóinak honvé
delmi nevelését. E munka 
elismeréseként az alábbi 
levél érkezett az Acsády 
Ignác úti Általános Iskola 
vezetőségétől az üzem ve
zetőségéhez:

Az Acsády Ignác úti Ál
talános Iskola igazgatósá
ga, pártszervezete, szak
szervezete és úttörőcsapat 
vezetősége elismerését és 
köszönetét fejezi ki Budai 
Sándor, Dányi Zoltán, Ko
csis László, Szabó Gyula 
MÉV dolgozóinak, MHSZ 
lövészklub tagjainak, az 
iskolánkban 1973,/74-es tan
évben végzett honvédelmi 
munkájukért. Nevezettek 
iskolánk honvédelmi mun
káját az egész tanévben se
gítették: elméleti előadások 
megtartásával, filmvetítés
sel, gyakorlati ismeretek 
közlésével, lövészet és 
UHÖV szervezésében és le
bonyolításában való rész
vétellel.

Kérjük az elvtársakat, 
tegyék lehetővé, hogy a 
következő tanévben és to
vábbra is megkapjuk a 
honvédelmi munkához
szükséges támogatást. Kö
szönjük az üzemvezetőség,

eddigi támogatását és bí
zunk abban, hogy a meg
kezdett, jó együttműködés 
tovább fogja segíteni is
kolánk honvédelmi munká
ját.

megválasztott és szinte mű
vészien előadott műsorszá
mok igazolták, hogy dolgo
zóink önművelése igényes, 
szabad idejüket eredmé
nyesen hasznosítják. So
káig emlékezni fogunk Ács 
Marika, Berta Gyuláné és 
Simon Elemérné versmon
dására, Barcza Kálmán és 
Tamás Zsuzsanna táncda
laira. Az est hangulatát be
tetőzte Wölfl Józsefné ki
tűnő meglátással összeállí
tott, minden dolgozót be
mutató verses összeállítá
sa.

Az Egyetértés és Petőfi 
szocialista brigádok

BALESETVESZÉLY A HOMOKOZÓBAN

A homokozó közepére dobott öntöttvas aknatetö, a 
játszó gyermekek testi épségét veszélyezteti. Előzzük

meg a balesetet

Fotó: Cserveni Zoltán

Nem csodatevő 
madonna

Gyermekkoromban falun 
(felnőttkoromban városban) 
sok legendát hallottam cso
datevő madonna szobrok
ról, amelyek egy-egy for
rás közelében voltak talál
hatók. Olyan csodákról be
széltek velük kapcsolatban, 
hogy a mankóra támaszko
dó bénák sok imádság és 
némi lábmasszázs után a 
mankókat eldobták és gyó
gyultan hagyták el a kegy
helyet. Ez csak legenda, 
egyházi, vallási propagan
da volt. Amit azonban a 
közelmúltban a saját sze
memmel láttam és a ma
gam testén éreztem a Si- 
kondai Szanatóriumban, 
nagyon is valóságos „cso
da”. A csodatétel azonban 
nem kőbevésett, fájdalmas 
tekintetű madonna szobor
nak tulajdonítható, hanem 
a nagyon is élő, felettébb 
csinos orvosnőnek és fiatal, 
de az orvosi pályát első
sorban hivatásnak és nem 
kereseti forrásnak tekintő 
orvosoknak, továbbá az or
vosok példamutatását ma
gáévá tevő ápolószemély
zetnek.

A gyógyítás nem imával, 
ájtatossággal történik, ha
nem az orvostudomány új 
vívmányaival (ultrahang,

mikrohullám, litexall),
amelyek szintetikus alkal
mazása előbb-utóbb ered
ményre vezet. Láttam 
olyan betegeket, akiket 
odaérkezésükkor a két bot 
mellett két embernek kel
lett a lépcsőn felsegíteni, 
és két hét leforgása alatt 
olyan változás történt, 
hogy a botot már csak 
óvatosságból használták, 
mert egészen könnyedén 
közlekedtek a lépcsőn és 
szabad időben asztalite
niszeztek. A gyógyuláshoz 
természetesen hozzá kell 
járulnia a betegnek is, 
mert ha a beteg nem tart
ja be az orvos rendelke
zéseit, akkor kárba vész az 
orvos erőfeszítése, vagy a 
szükségesnél hosszabb időt 
és az orvos fokozott mun
káját veszi igénybe a meg
gondolatlan beteg.

A gyógyuláshoz feltétle
nül hozzájárul az a ked
vesség. udvariasság, ami az 
igazgató főorvostól a por
tásig, a szanatórium sze
mélyzetének minden tagjá
ra jellemző. Az abból fa
kadó légkör teszi otthonos
sá. kellemessé (a betegség 
mellett is) a szanatórium
ban eltöltött napokat.

G. M.

Fonák helyzetek...
Alig szállt fel a harmat a 

Kopasz-hegy lankáin, amikor 
kiértünk a lőtérre, hogy vég
rehajtsuk az éles kézigránát 
dobógyakorlatot. A gyakorlat- 
vezető ismertette a szabályo
kat, bemutatta a nyeles ké
zigránátdobás tecnlkáját, s 
kezdetét vette a gyakorlat. 
Néhány perc múlva robbant 
az első, ezt követően szabá
lyos időközökben a többi grá
nát.

A gyakorlatra várakozók, és 
akik már befejezték, a dobó
pályától távolabb - egy kis 
emelkedőn pihentek, beszélget
tek. Itt állt János bácsi is, a 
község juhásza — akit minden
ki ismert — botjára támasz
kodva figyelte a tere-ferét. A 
nyjá jóval odébb, egy kupac
ban legelt, így Bogár, a kis 
puli, a gazda lábai előtt ült, 
őrködött. Füleit hegyezve fi
gyelt minden szóra, esemény
re. Ügyelt a nyájra, a beszél
getőkre, és néha oda-odapil- 
lantott a kézigránátdobókra. 
Mindent látott és hallott, így 
nem érte váratlanul, amikor 
az egyik katona eldobott egv 
fadarabot és rászólt: 7- Hozd! 
Bogár fürgén pattant és né
hány másodperc múlva, fark
csóválva helyezte az utasítást 
adó lába elé az eldobott ágat.

A dobópályán ekkor készült 
kézigránátdobáshoz a követke
ző ember. A gyakorlatvezető 
egymás után adta a vezény
szavakat. Húzd fel! — ez a 
jelzőknek szólt. — Kézigráná
tot élesíts! - Kézigránátdobás!

Bogár, a gránátos kutya
- Feküdj! - ezek meg a gya- 
korlatvégrchajtást szabályoz
ták.

Bogár figyelme most a do
bópályára összpontosult. Való
színű, hogy a húzd fel! ve
zényszó első részéből, hozd! — 
utasítást értett és türelmetle
nül várta, hogy megjelenjen 
a feladat tárgya. Amikor az
tán az eldobott gránát a leve
gőben kalimpált, mindjárt tud
ta mi a tennivaló, ügy rob
bant a gránát után, mintha 
puskából lőtték volna. Nagy 
hirtelen csend lett a várako
zók táborában. Minden szem 
Bogár rohanó alakját követte, 
feszülten várva a kutya tra
gédiáját. Bogár meg csak úgy, 
sisak nélkül rohant a gyilkos 
halál felé.

A gránát még egy ideig ka
limpált a rövid röppályán, 
majd a földre huppant. Pör- 
dült kettőt saját tengelye kö
rül, acélszürke köpenyén meg
megcsillant a napsugár, mint 
egy torz vigyor, és várakozott 
Bogárra. Még két szökkenés 
és Bogár elérte a féktávolsá
got. Be is húzta úgy a féket, 
hogy négy lábon elcsúszott a 
gránát fölött. Erre aztán olyan 
pipás lett, hogy hirtelen visz- 
szakanyarodva kétszer Is le

vegőbe dobta szájával, s csak 
eztán harapta át a nyelet 
óvatosan, és felemelt fejjel 
ügetett vissza a várakozók 
csoportja irányába.

Az esemény szemlélőit ki
verte a hideg veríték. ügy 
állt ott mindenki mintha gyö
keret vert volna a lába. Nem 
volt egy szavuk sem. Csak 
nézték a közeledő kutyát, szá
jában a gránáttal, és várták 
a robbanást. Bogár meg csak 
jött büszkén, feketén csillogó 
szemekkel. Te jószagú Úris
ten, mi lesz itt? - törte meg 
a csendet János bácsi, mert 
az öreg, doberdói frontharcos 
tapasztalatával, gyorsan fel
mérte a veszély nagyságát. - 
Fedezékbe! — ordította valaki. 
Gépiesen vágódott hasra min
denki. János bácsi kivételével, 
akit megbénított a veszély fel
ismerése. Bogár meg hozzá 
ügetett. Megállt előtte, majd 
hátsó lábra ülve, átadásra 
nyújtotta szájával a gránátot. 
János bácsi rémült szemekkel 
nézte a kutyát, a gránátot, s 
gondolatban számot adott egész 
életéről. Ez hát a vég - mo
toszkált fejében a felismerés 
— de mert istenfélő ember 
volt, melléből félhangosan egy 
utolsó fohász tört fel: — Édes

Jézus légy vendégünk, áldd 
meg amit adtál nékünk! Fel
néz erre - csak úgy félszem
mel, mint gúnár az esőben - 
a tűzszerész, mert az asztali 
áldást ö is tanulta gyermek
korában a nagyanyjától, de 
nem értette az összefüggést, 
így hát csak nézte az öreget, 
a kutyát, majd felállt és meg
könnyebbülve azt mondta: — 
a veszély elmúlt! - Keljetek 
fel ostobák! Ez a gránát nem 
robbant, mert az a szeren
csétlen - itt a gyakorlatvég
zőre gondolt - szállítási biz
tosítóval együtt dobta cl.

Megkönnyebült sóhaj után 
egymást követve állnak fel 
ideiglenes fedezékeik mögül a 
várakozók, csak János bácsi 
kezd remegni, majd megrogy
nak térdei és összecsuklik, 
mint tavasszal a hóember. Bo
gár már ledobta szájából a 
gárnátot, gazdájához ugrott, 
nyolgatta annak orrát, füleit.

A nyelve csattogott, mint a 
borbély ollója hajvágáskor, 
mindaddig, amíg az öreg fel 
nem tápászkodott. Ezt köve
tően vidáman telt a nap, min
denki a gránátos kutyával volt 
elfoglalva, egyedül János bá
csi szomorkodott. Egyre csak 
azt hajtogatta, hogy legalább 
a Miatyánk jutott volna eszem
be és ne az asztali áldás, mert 
most azt gondolhatják ezek a 

I katonák, hogy mifelénk éhez- 
I nek a juhászok.

GEISZ FERENC

A SÁGVÁRI ENDRE
MŰVELŐDÉSI HÁZ
PROGRAMJÁBÓL

15- én 19 órakor: Tavaszi for
radalmak címmel vetélkedő. 
(Ságvárl Ifjúsági klub).

16- án 17 órakor: Szocialista 
névadó ünnepség. Tíz gyer
mek névadója a III. sz. bá
nyaüzemből.

17- én 17-22 óráig: Ifjúsági
tánc. Zene: Menüet.

18- án IC órakor: A forradal
mi ifjúsági napok tiszteletére 
irodalmi műsoros est a Szol
gáltató üzem KISZ-fiataljainak 
rendezésében. Belépés meghí
vóval.

18- án 17 órakor: Felszabadu
lási Kupa. Szellemi sport, totó 
vetélkedő. (Sport klub.)

19- én 16,30 órakor: Eszperan
tó nyelvtanfolyam indul. Je
lentkezés március 15-ig a Ság- 
vári Endre Művelődési Ház 
irodájában.

21- én 17 órakor: Veteránok 
találkozója a nyugdíjasok 
klubjában. Úttörők ajándék
műsora.

22- én 16 órakor: A Műszaki 
propaganda hónap keretében 
A MÉV újítási mozgalmának 
eredményei az 1973. évben; A 
soron levő feladataink címmel 
előadás. Előadó: Fers Antal

Művelődjünk, szórakozzunk!
iparjogvédelmi csoport vezető
je: ugyanott: Szemléltető be
mutatás a MÉV elmúlt tíz évi 
újítási eredményeiből.

22-én 19 órakor: Modern tech
nika és az ember - filmest. 
A nagy fül (francia), Luna- 
hod (szovjet), Apolló 16 (ame
rikai). ,

24-én 17-22 óráig: Ifjúsági
tánc. Zene: Menüet.

5-én 17 órakor: Vevőankét, 
divatbemutatóval egybekötve. 
Vendégeink a Mecsek Aruház 
igazgatója, osztályvezetői.

26-án 18 órakor: Képzőművé
szeti kiállítás ünnepélyes meg
nyitása. A Ságvári Endre Mű
velődési Ház Derkovits Gyula 
képzőművészeti szakkör há
rom tehetséges tagjának mun
káját mutatjuk be. A kiállí
tás megtekinthető április 4-ig.

28-án 18 órakor: A Mecseki 
Ércbányászati Vállalat koncert 
fúvószenekara hangversenyt 
ad. A műsorban klasszikus és 
modern szerzők népszerű mű
veik szerepelnek. Vezényel 
Apáthi Árpád, műsorvezető 
Bimbó József.

30-án 15 órakor: Kulturális
bemutató a Jókai úti Általá
nos Iskola tanulóinak gyer- 

I mekműsora.

1 31-én 17-22 óráig: Ifjúsági
1 tánc. Zene: Menüet,

i
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JOBB MUNKÁVAL, NAGYOBB TUDÁSSAL
A SZOCIALISTA MAGYARORSZÁGÉRT

Híven a történelmi hagyományokhoz

A forradalmi ifjúsági 
napok rendezvényei

Termelési hónapok
az ÉDÜ-ben

A KISZ termelési moz
galmainak egyik legered
ményesebb, nagy tömege
ket mozgósító akciója a 
társadalmi munkaakció. Az 
előző évek során ifjúsági 
termelési hónap keretében 
mozgósítottunk kommunis
ta műszakokra, a nagy ta
vaszi ünnepeink tiszteleté
re. Az idén, az üzemünk 
vezetői által javasolt mun
kák időhöz kötöttsége 
miatt, a kommunista mű
szakokat február, március, 
április hónapokban szer
vezzük. Az előző évek ta
pasztalatait és a megtett 
ajánlások alapján 250—300 
műszak (2000—2500 óra) 
teljesítésével számolunk a 
KISZ-fiatalok, ifjúsági szo
cialista brigádok, szocialis
ta brigádok részéről. Fel
adataink három fő terület
re összpontosulnak: flotá- 
ció szerelése, válogatógép 
rekonstrukció segítése,
zagytéri faültetés.

Az akció első két heté
ben ötvenöt műszakot tel
jesítettek a II-es és V-ös 
üzemegység dolgozói.

ÉDÜ
KISZ-csúcsvezetőség

Február 20-án a IV. sz. 
bányaüzem KiSZ-csúcsve- 
zetősége kibővített aktíva 
értekezletet tartott. Az érte
kezleten Mészáros István 
elvtárs csúcstitkár ismer
tette a vezetőség 1974. évi 
munkaprogramját, amely 
az eszmei, politikai neve
lőmunka, a termelést segí
tő tevékenység, a szabad 
idő tartalmas eltöltése, 
sportmunka, és a szerveze
ti és közösségi élettel kap
csolatban megvalósítandó 
célkitűzéseket tartalmazta.

—i 1957 óta vagyok az 
üzemnél (I. sz. bányaüzem) 
— mondotta hozzászólásá
ban Szitkai elvtárs — de 
ilyen színes, gazdag prog
ramot még nem tapasztal
tam. Ha ezt végre tudjuk 
hajtani, komoly előrelépés 
lesz fejlődésünkben. Saj
nos nem vagyunk már 18 
évesek. Tagságunk zöme 
felső korhatár körüli, ami 
üzemi sajátosságból adódó. 
A bányába általában nem 
érettségizett fiatalok, ha
nem komolyabb felnőttek 
jönnek dolgozni, de a bá
nyamunka egyébként is 
komollyá teszi az embere
ket. megváltoztatja a gon
dolkodást. Ezért nem baj, 
hogy túl vagyunk a hu
szonötön és kár ezen me
ditálnunk. Az előttünk álló 
feladatokat eddig is KI9Z- 
es lendülettel hajtottuk 
végre és így kell ezt ez
után is.

Nagy Zoltán elvtárs, az 
üzemi pb és üzemvezetés

A fiatalok helytállása a III. sz. bányaüzemben

Tizenkét brigád versenye
A termelést segítő tevé

kenység egyik legelterjed
tebb formája az ifjúsági 
szocialista brigádmozgalom. 
A III. sz. bányaüzemben 
1973-ban tizenkettő ifjúsá
gi brigád vett részt a szo
cialista munkaversenyben. 
A brigádok munkájának 
értékelése a vállalások 
alapján történt, melyek a 
szocialista módon dolgozni, 
élni és tanulni követelmé
nyekre épültek. Három if
júsági brigád elnyerte a 
Szocialista brigád címet, 
kettő brigád bronz brigád
érmet, négy brigád ezüst 
brigádérem és három bri
gád arany brigádérem tu
lajdonosa lett. Az üzemi 
értékelő bizottság egy bri
gádot vállalati értékelésre 
terjesztett elő. KlSZ-szer- 
vezetünket nemcsak a bri
gádokban dolgozók száma 
köti a mozgalomhoz, ha
nem aktívan részt vesz a 
szervezésben, irányításban, 
a pártbizottsággal, a szak- 
szervezeti bizottsággal és a 
gazdasági vezetéssel együtt
működve.

Üzemünk ifjú szakmun
kásai és munkásai köré
ben kedveltek az egyéni

nevében köszöntötte a 
KISZ-es fiatalokat. — Az 
ismertetett feladattervben 
— mondotta — színes, szé
les körű célkitűzéseket is
merhetett meg az ifjúság. 
Olyan célkitűzéseket, ame
lyek megfelelnek az üzemi 
KISZ-tagság életkori sajá
tosságainak. Gondolok itt 
arra. hogy a tagság túl
nyomó része családos. A 
program megfelelő mérték
ben tartalmaz közös csa
ládi kirándulásokat, ren
dezvényeket stb. örök 
probléma volt, hogy a KISZ 
részére eddig nem talál
tunk megfelelő programo
kat. Most úgy érzem, ez 
sikerült. Ha a tervbevett 
programok mindeevikének 
végrehajtásába csak két- 
két harminc éven alulit 
vonnak is be, akkor a cél
kitűzések megvalósulnak.

A továbbiakban Deák 
László és Kerekes István 
elvtársak a sportpálya be
fejezéséhez szükséges tár
sadalmi munkára tettek 
felajánlásokat. Az aktíva 
értekezlet az előterjesztett 
programot egyhangú lelke
sedéssel tudomásul vette 
és elfogadta.

Györkös József

versenyformák. 1973-ban 
megrendeztük a vájár, la
katos és villanyszerelő 
szakmában mintegy nyolc
van fő részvételével a 
Szakma ifjú mestere vetél
kedőt, mely elősegítette 
fiatal szakmunkásaink 
szakmai és politikai mű
veltségének fejlődését, ör
vendetes tényként állapí
tottuk meg, hogy fiatal 
szakmunkásaink jól kép
zettek, s az ifjúsági szo
cialista brigádok tagjai ak
tívan részt vettek az egyé
ni versenyformákban. Pá
lyakezdő fiataljaink a Ki
váló ifjú szakmunkás cím
ért folyó versenyben is 
eredményesen szerepeltek.

A múlt évben üzemünk 
tizennyolc fiatal mérnöke 
és technikusa dolgozott, 
hogy elnyerje a Kiváló if
jú mérnök — technikus cí
met. Az elkészített szak- 
dolgozatok kapcsolódtak a 
termelési feladatok előké
szítéséhez, megoldásához, 
valamint új technológiák 
és berendezések alkalma
zásához. Az üzemi értéke
lő bizottság öt szakdolgo
zatot — melyek a legjob

Mit tudsz
az Ifjúsági Törvényről?

A törvény nem ismerése 
nem mentesít a végrehaj
tás alól. Márpedig végre
hajtani igen nehéz vala
mit, amit egyáltalán nem, 
vagy csak felületesen is
merünk.

— iMit tudsz az Ifjúsá
gi Törvényről? —• kérde
zünk fiatalokat, vagy fia
talokkal is foglalkozó mun
katársakat. A válaszok kö
zött ilyenek vannak: — 
Valamikor, két éve láttam 
a tévében, hogy megsza
vazta az országgyűlés —; 
vagy: — Kérdezd a KISZ- 
eseket, nekik kell azt tud
ni —; vagy: — Az ifjúság 
jogait tartalmazza —; — 
Ez most valami felkapott 
divat —; s a legjobb eset
ben benyúl a fiókjába, s 
előveszi a 22/1/1973. számú 
igazgatói utasítást, mely 
tényleg az Ifjúsági Tör
vény végrehajtásának
konkrét feladatait tartal
mazza.

A válaszokból önkénte
lenül adódnak a kérdések: 
ennyit kell róla tudni? 
Csak a jogokat tartalmaz
za? A KISlZ feladata a 
végrehajtás, és valóban, 
csak kampányfeladat? Az 
igazgatói utasítás helyette
síti a törvényt? És végül: 
Ismerjük egyáltalán?

Ez az utolsó kérdés a 
válaszokból levont követ
keztetés is lehetne, azon
ban itt általánosítani épp
úgy helytelen, mint azt a 
kérdésre adott válaszokban 
megtették.

Üzemünk, a III. sz. bá
nyaüzem ifjúságának hely
zete jó. és ez az állítás 
akár megyei, akár orszá

bak voltak — vállalati ér
tékelésre terjesztett elő. A 
KIM—KIT mozgalom, má
sik követelményét, vagyis 
a politikai továbbképzést 
zömmel különböző oktatá
sokon való részvétellel tel
jesítették. Negatívumként 
említhető, hogy a fiatal 
aknászok és fizikai állo
mányban levő technikusok 
nem képviseltették magu
kat a mozgalomban. 1974- 
ben főleg ezen a téren aka
runk változást elérni. Meg
rendezzük a vájár, lakatos, 
villanyszerelő vetélkedőket, 
sőt a mozdonyvezetőket is 
szeretnénk bevonni. Bőví
teni fogjuk a — KIM—KIT 
mozgalom keretén belül — 
a szakdolgozatok számát, 
különös figyelmet fordítva 
az aktuális termelési prob
lémákra. Továbbra is részt 
fogunk venni a vállalati 
szintű vetélkedőkön. A 
párt-, a szakszervezet és 
a gazdasági vezetők segít
ségével igyekszünk a ter
melési mozgalmakat egyre 
jobban népszerűsíteni, az 
erkölcsi és anyagi megbe
csüléssel párhuzamosan.

Varga Mihály

gos összehasonlítást kiáll. 
A törvény sok olyan fel
adatot ír elő, melyek ná
lunk régóta megvalósultak. 
Ez azonban nem jelenti, 
nem jelentheti, hogy most 
meg kell állnunk, megvár
ni, míg a többiek felzár
kóznak, vagy hogy nekünk 
e kérdéssel már nem kell 
foglalkozni.

Az ifjúságról szóló tör
vény lebontása, a végre
hajtására kiadott utasítá
sok így is elég hosszú idő 
alatt érkeztek el arra a 
szintre, ahol a fiatalokkal 
foglalkozni kell. Most már 
mindenkinek előbbre kell 
lépni. Mit jelent ez? Az if- 
júsgágal való törődést, ér
dekeik védelmét, nevelésü
ket ez ideig főképpen a 
párt- és társadalmi szervek 
határozatai, intézkedései 
biztosították. Most a tör
vény mindezt az egész 
társadalom feladatává 
teszi.

A fiataloknak meg kell 
érteniük, hogy a törvény 
a jogok és kötelességek 
egységére épül, az ifjúság 
— úgy gazdasági, mint tár
sadalmi — vezetőinek ál
landóan. folyamatosan ke
zelni kell a törvényt, nem 
kampányszerűen, várva a 
felsőbb utasítást. Az idő
sebb munkatársak, közép
szintű vezetőink több bi
zalommal fordulhatnának a 
fiatalokhoz, s végül mind
nyájunk állandó feladata 
ifjúságunk helyzetének fo
lyamatos figyelemmel kísé
rése, erkölcsi, politikai ne
velése.

Kablár János

A megyei KIS-Z-bizott- 
ságon a közelmúltban tá
jékoztatta a sajtó képvise
lőit a forradalmi ifjúsági 
napokról Gergely László, 
Sarkadi Nagy Barna, a 
KISZ megyei bizottsága tit
kárai és Szirtes Gábor, a 
KISZ Pécs városi bizottsá
ga mellett működő egye
temi, főiskolai tanács elnö
ke.

Ebben az évben nyolcad
szor kerül megrendezésre 
a FIN és hetedszer az 
egyetemi, főiskolai napok, 
amely a program szerves 
részét képviseli. A három 
ünnep kapcsán a szocia
lista hazafiság, forradalmi-, 
ság, internacionalizmus el- 
ményítése a cél. Március 
21. kiemelt ünnep lesz, 
mert a Tanácsköztársaság 
55. évfordulóját és a 
KIMSZ megalakulásának 
évfQrdulóját is ünnepel
jük. Március 4-től, ápri
lis 4-ig — egy hónapon 
keresztül — tartják a FIN-t 
és különböző rendezvé
nyekre kerül sor. Többek 
között ifjúsági napokat, if
júsági fórumot, ifjúsági 
parlamentet, KISZ fogada
lomtételi ünnepségeket, 
szavalóversenyt, koszorú
zást stb. rendeznek. A jö
vőben a történelmi emlék
helyek ápolására is na
gyobb gondot fordítanak. 
A társadalmi munkaakciók 
már megkezdődtek a KISZ- 
szervezetekben, s a ka
pott összegeket a szolidari
tási egyszámlára (ezer sze
mélyes szakmunkásképző 
létesítésére Vietnamban), s 
a helyi ifjúság politikai 
célok megvalósítására for
dítják. Szeretnék, ha a fia
talok cselekvő módon ven
nének részt a forradalmi 
ifjúsági napokon. Fonto
sabb rendezvények: Pécsett 
március 15-én délelőtt a 
Kossuth-, délután pedig a 
Petőfi-szobornál tartanak 
koszorúzási ünnepséget. A 
Gépipari Szakközépiskolá
ban március 21-én délelőtt 
KISZ fogadalomtételi ün
nepség, csertetői emléktú

Szoros küzdelemben
Sikerrel képviseltük 
a pécsi pajtásokat

1973 szeptemberében felhívás 
jelent meg a Mesterségünk cí
mere vetélkedőre, melyet az 
Országos Pályaválasztási Ta
nács és a Gyermek rádió hir
detett meg a budapesti, győri, 
szegedi, debreceni, miskolci és 
pécsi gyerekek részére. A felhí
vás értelmében a gyerekeknek 
egy iparággal részletesen meg 
keleltt Ismerkedni, s arról be
nevezési tárgyként albumot 
készíteni,

Pécsről több mint húsz őrs 
nevezett be a vetélkedőre, 
köztük mi, a 39-es dandár úti 
iskola 7 c osztályának Kutató 
őrse is. Minden város más
más iparágat képviselt, mi az 
építőipart.

Feladatunk tehát ennek ala
pos megismerése volt. Ezért 
többször fel Is kerestük a Ba
ranya megyei Állami Építőipa
ri Vállalatot, ellátogattunk a 
Panel üzembe, megnéztük a 
kertvárosi építkezést, az asz- 
faltozók munkáját és azt a 
sok szép létesítményt, amelyek 
városunkban az építők mun
káját dicsérik. Emellett a kü
lönböző szakkönyvekből, fo
lyóiratokból, lexikonokból is 
sokat tanultunk.

Szorgalmas felkészülésünk 
alapján bekerültünk a rádiós 
elődöntőbe, amelyen az indu

ra március 23-án, melyen 
szovjet katonák és egye
temi hallgatók is részt 
vesznek a bányász fiata
lokkal együtt, március 31- 
én a Dr. Doktor Sándor 
Művelődési Házban lesz a 
szavalóverseny megyei 
döntője, április 3-án a Ko
marov Gimnáziumban 
KISZ fogadalomtételi ün
nepség lesz, április 4-én 
pedig a KISZ Pécs városi 
bizottsága ifjúsági bált 
rendez a FIN aktivistáinak 
az Orvostudományi Egye
tem aulájában.

H. J.-né

Kirándulás
Mohácsra

A III. sz. bányaüzem li
es KISZ-alapszervezete ki
rándulást szervezett Mo
hácsra, a búsó járásra. A 
rossz időjárás ellenére is 
harmincöt fiatal, ifjúsági 
szocialista brigádtag és 
KISZ-tag jött el.

Mohácson legtöbben. a 
szabad program mellett 
foglaltak állást. Sokan kö
zülünk nem voltak még 
Mohácson és csak hallo
másból ismerték a busójá
rást. Az időjárás nem za
varta a busókat és a mas
karába öltözött fiatalokat, 
akik fűrészporral töltött 
zsákokkal bíztatták az ut
cán a járókelőket. Zene, 
kereplés, ágyúlövés zaja 
közepette kezdődött a fel
vonulás. Busók és népi 
díszbe öltözött táncosok 
váltották egymást. A Szé
chenyi téren volt a máglya 
felrakva, amit az esti bu
sótámadásra készítettek elő. 
Később színpompás lovas
játék, nagy gyújtogatás, 
tűzijáték következett.

A sok látnivaló szétszórt 
bennünket, de este a meg
beszélt helyen találkoz
tunk, tele élménnyel.

Balázsovics Sándor

ló húsz őrsből már csak há
rom versenyzett. A középdön
tőt mi, pécsiek nyertük meg, 
Budapest és Szeged előtt.

Ezután jött a döntő, mely a 
legizgalmasabb volt. A köny
vekből, szakirodalomból meg
tanult hatalmas anyag mellett 
itt igen nagy szükség volt a 
pillanatnyi találékonyságra, 
ügyességre és gondolkodó 
készségre Is. Feladataink vol
tak: riport készítés ipari ta
nulókkal, helyszíni közvetítés 
építkezésről, a szakmával kap
csolatos bonyolult találós kér
dések megfejtése, üzemzajból 
megállapítani az előállított ter
méket, Ipari városok nevét, az 
ott levő létesítményt felismer
ni stb.

A döntőn - igen szoros volt 
a küzdelem, szinte az utolsó 
versenyszámig váltakozó sze
rencsével szerepeltünk a győri 
pajtásokkal. Végülis megnyer
tük a nagy és izgalmas ver
senyt.

Jutalmunk egy mini tévé 
volt és az a büszke érzés, 
hogy sikeresen képviseltük a 
pécsi pajtásokat, egész váro
sunkat.

A 39-ES DANDÁR ÚTI 
ISKOLA

KUTATÓ ÖRS TAGJAI

Kisz-es lendülettel

Végre hajtjuk 
feladatainkat
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Összefogással a tömegsport fejlesztéséért

Egyesült a MÉV és a PMSC
tömegsportja

A MÉV tömegsport bizottsága, a szakszervezeti 
bizottság egyetértésével, 1974. február 19-én egyesült 
a PMSC tömegsport bizottsággal. E bejelentés nyil
vánosságra való hozatala után felmerül a kérdés a 
vállalat dolgozói körében: miért? — mit jelent? — 
mit biztosít? — előnyös, vagy hátrányos-e dolgozóink 
részére? Minden kétséget kizárva a fúzióval kapcso
latban a MÉV szb és tb egyöntetű állásfoglalása, 
hogy ez a döntés helyes cselekedet volt. Közös ösz- 
szefogással tovább lehet növelni és biztosítani — az 
Igényeknek megfelelően — a vállalat tömegsport
mozgalmát a PMSC színeiben. Mindez, hogy valósul 
meg a gyakorlatban? S milyen változásokkal jár. Er
ről szeretnénk tájékoztatni kedves olvasóinkat.

A Bányász Kupában sze
replő csapatok továbbra is 
teljes létszámban részt 
vesznek sportáganként a 
bajnokságán, amelyet a 
PMSC tömegsport bizott
sága rendez meg. A ver
senyek és bajnokságok szá
ma nem csökken, sőt emel
kedik. Ennek érdekében a 
PMSC növeli a sportnapok 
számát, így a volt Ércbá
nyász sporttelepen négy, 
a Helyiiparnál kettő, a Bá
nyásznál és az Építőknél 
egy-egy napot biztosít a 
csapatbajnokságok megren
dezésére. Ez lehetővé te
szi, hogy az összes bázis 
és segédbázis — harminc
öt vállalat —■ vállalatok és 
intézmények összevont 
PMSC bajnokságainak biz
tosítsa a versenyzési fel
tételeket a lehetőségeken

Farkas László, Hernádi Ferenc, Kincses Nándor

Búcsúzó labdarúgók
A napokban elbúcsúzott 

a PMSC-től Farkas László, 
Hernádi Ferenc és Kincses 
Nándor. Velük beszélgetve 
első kérésem, hogy foglal
ják össze röviden eddigi 
tevékenységüket.

Farkas: — 1947-ben
születtem. A labdarúgást 
1959-ben a BTC úttörőcsa
patánál kezdtem. Katona
időm alatt is a csapat tag
ja maradtam, rendszeresen 
részt vettem az edzéseken 
és mérkőzéseken. Tizenegy 
év után kerültem az Érc
bányász NB II-es csapatá
hoz, ahol fél szezonban 
bajnokságot nyertünk. Az 
NB II-ben huszonkét gól
lal gólkirály voltam. 1973- 
ban lettem tagja a PMSC- 
nek. Az aktív sportolást 
csípőizületek miatt, orvosi

mecseki ércbányász

A Mecseki Ércbányászati váll. 
dolgozóinak lapja.

Felelős szerkesztő: 
Oelsi Ferenc

Szerkesztő:
Ragoncsa János 

Szerkesztőség:
Munkásszálló A épület I. 5. 
(Pécs. ni.. Hajnóczy u. SS.) 
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a Baranya megyei Lapkiadó V.
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Braun Károly 
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Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,- Ft 

MEGJELENIK 
KÄTHETENKXNT

MEV Nyomda
Felelős vez.: Dr. Hangos Lajo*

belül. Ez azt jelenti, hogy 
a MÉV csapatai teljes lét
számban részt vesznek a 
különböző bajnokságokban, 
s a többi vállalatok együt
teseit beépítik.

Előfordulhat olyan eset, 
hogy egy-egy sportágban 
sok lesz a jelentkező
együttes. Ebben az eset
ben kettő, ha szükséges 
három csoportos bajnokság 
rendezésére kerül sor. A 
bajnokság befejezésével — 
azonos sportágban, például 
labdarúgás — a cso
portgyőztesek oda-vissza, 
vagy körmérkőzés formájá
ban játszanak a bajnoki 
címért, illetve helyezések
ért. A tömegsport bizottság 
programjában szerepel a 
teke, kézilabda, kosárlab
da, sakk, asztalitenisz, lö
vészet, tollaslabda és lab

I javaslatra kellett abba
hagynom.

Hernádi: — 1941-ben 
születtem. Tizennégy éves 
voltam, amikor elkezdtem 
„versenyszerűen” rúgni a 
labdát a Lánycsók csapa
tában. 1959-től 1963-ig vol
tam a PVSK sportolója. 
Ezután tíz éven keresztül 
a pécsi lila-fehérek csapa
tánál működtem, majd a 
fúzió után lettem a PMSC 
tagja.

Kincses: — 1942-ben 
születtem. A labdarúgást 
Dombóváron kezdtem 1957- 
ben. Három év múlva ke
rültem a PEAC csapatá
hoz. 1963-tól pedig a Pé
csi Dózsában, majd egy 
évig a piros-fekete szí
nekben játszottam. Jelen
leg a PMSC-nél vagyok 
utánpótlás edző. A munká
mat nagy ambícióval vég
zem. Észre sem veszem, 
hogy az aktív sportolást 
abbahagytam. Szeretnék 
sok tehetséges sportolót 
nevelni.

— Melyik mérkőzésre 
gondolnak vissza szíve
sen és melyik után vo
nultak szomorúan az öl
tözőbe?
Farkas: — Sohasem 

felejtem el az 1973-as ta
vaszi bajnokság első mér
kőzését. ahol két gólt fe
jeltem a Szeged kapujába. 
Emlékezetes marad vala
mennyi mérkőzés, de főleg 
az utolsó, ahol a Dorog 
csapatával játszottunk, és 
én nem tudtam, hogy ez 
lesz az utolsó ...

Hernádi: — Mindig 
nehéz ellenfélnek bizonyult 
a Honvéd csapata. Ezért 
emlékezetes az 1967-es Sil
es győzelmünk. Vereségre 
számítottunk, az első gólt 
már az első percben meg
kaptuk. Egyenlítés után

darúgó-bajnokságok. Nyár 
folyamán sor kerül női 
nagypályás labdarúgó-mér
kőzésekre, asszonytornára, 
valamint az orfűi tavon 
csónakversenyre. Továbbra 
is megrendezésre kerül, a 
hagyományoknak megfele
lően, a Felszabadulási Ku
pa, bányásznapi és vállala
ti bajnokságok a PMSC 
rendezésében, természete
sen a bázisvállalatok bevo
násával. Jogosan feltehetik 
a kérdést most, mi lesz 
akkor, ha a bázis-vállala
tok nem neveznek csapa
tokat a kiírt bajnokságra? 
Nem történik semmi. A 
MÉV csapatai ott lesznek 
és biztosítják a PMSC tö
megsportját csakúgy, mint 
az üzemi rendezvények is. 
A PMSC tömegsport bi
zottsága biztosítja a baj
noksághoz szükséges anya
gi feltételeket, továbbá a 
meghatározott napokon öl
tözőt. fürdőt és szerelés 
ellátását.

Az országos bányász dön
tőkön továbbra is, mint 
MÉV tömegsport elneve
zéssel kell szerepelni a 
csapatoknak, mivel az 
iparágon belüli versenye
ken „idegen” elnevezésű 
együttesek nem vehetnek 
részt.

Kovács Miklós

jobb csapatjátékkal, meg
érdemelten győzött a Dó
zsa. '

Kincses: — Szívesen 
gondolok vissza az 1965-ös 
B-válogatottságra. Ausztria 
elleni mérkőzésünkön 2:0- 
ra győztünk. 1970. augusz
tus 25-én — egy héttel a 
bajnokság előtt — a Vasas 
elleni MNK-mérkőzés 85. 
percében olyan súlyos sé
rülést kaptam, hogy az 
egész szezont ki kellett 
hagynom.

— Mi a véleményük az 
őszi bajnokság harmadik 
helyéről és a bajnokság 
befejezése után melyik 
hely lesz a piros-fekete 
együttesé?
Farkas: — Szerencse 

is kellett hozzá, ügy ér
zem, nagyon együtt volt a 
csapat. A bajnokság befe
jezése után az első hat kö
zött lesz a PMSC.

Hernádi: — Nem áll
tunk hadilábon a szeren
csével, ez biztos! De úgy 
érzem, a csapat valameny- 
nyi tagja jól dolgozott. 
Megérdemeltük a harma
dik helyet A bajnokság 
befejeztével az első hat 
hely közül az egyik a csa
paté.

Kincses: — Becsüle
tes hozzáállás eredménye 
lett az őszi harmadik hely. 
Dunai edző szerkezetileg 
megformálta a csapatot. 
Minden „fogaskerék” a he
lyén működött. A szeren
cse is segített. A csatár
sornak kell még javulni, 
több gólt kell rúgni, de az 
első hat között lesznek a 
fiúk!

Farkas László, Hernádi 
Ferenc, Kincses Nándor 
nem szakad el a csapattól. 
Együtt dobog a szívük a 
csapat valamennyi tagjáé
val.

Urbán Ilona

= H í R E K =

A munkásakadémia első előadását február 8-án tar
tották a Ságvári Endre Művelődési Házban

Fotó: Füzy Tibor

— Elkészült vállalatunk 1974. 
évi balesetelhárítási, munka- 
és egészségvédelmi intézkedési 
terve. A terv részletesen meg- 
hatáorzza biztonsági, műszaki 
fejlesztési, a nehéz fizikai 
munkát csökkentő feladatokat; 
a zaj- és vibráció ártalom el
leni védekezés, a szellőztetés, 
a porelhárítás területén terve
zett intézkedéseket. Foglalko
zik a munkavédelmi oktatás 
kérdéseivel, valamint meghatá
rozza a tervezett intézkedések 
költségfedezetét. 1974-ben a 
beruházásból, a műszaki fej
lesztési alapból, valamint a 
vállalati önköltség terhére 20,3 
millió forintot fordítunk az 
intézkedési tervben foglalt fel
adatok megvalósítására.«
— Eredményesen számoltak be 
a Marxista-leninista Esti Egye
temre járó dolgozóink. Az ál
talános tagozatra beiskolázott 
38 főből beszámolt 35 fő, egy 
dolgozónk kimaradt, kettő pe
dig halasztást kért. A szakosí
tó tanfolyamra beiskolázott 23 
főből 19 eredményesen beszá
molt, hárman halasztást kér
tek, egy fő nem felelt meg.
— A vállalatunknál működő 
munkásőr-századba hét új 
munkásőrt vettek fel, akik si
keresen végrehajtották az elő
képzés feladatait. Az új mun
kásőrök a szolgálati rendnek 
megfelelően öt évig teljesítik 
az önként vállalt kötelezettsé
güket.

Cundár Sándor másodszor is

Sportmozaik
SAKK

Czudar Sándor másodszor is

A PMSC tömegsport bizott
sága rendezésében megtartott 
egyéni sakkversenyt ismét 
Czudar Sándor (Kísérleti-kuta
tási és automatizálási üzem) 
nyerte. Győzelmével újra meg
tartotta a múlt évben meg
szerzett bajnoki elmét. To
vábbi eredmények: 2. Balázs 
Adorján (EDO), 3. Solti Ist
ván (EDO), 4. Sámuel József 
(IV. sz. bányaüzem). A női 
versenyt Préssel Gabriella 
(Szolgáltató üzem) nyerte, 
Szabó Jelena előtt.

KÉZILABDA

Megyebajnokok tornája 
Taszáron

A Somogy megyei SZMT 
sportbizottsága március 2-án 
Taszáron rendezte meg az el
múlt év megyei spartakiád 
bajnokai részére a Somogy 
Kupa teremkézilabda döntőjét. 
Vállalatunkat a III. sz. bánya
üzem, a Szolgáltató és a Kí
sérleti-kutatási és automatizá
lási üzem csapataiból összeál
lított válogatott csapat képvi
selte.

ASZTALITENISZ

Elén
a III. sz. bányaüzem „A” 
és az EDO „A” csapatai
A PMSC Bányász Kupa asz

talitenisz csapatbajnokság ötö
dik fordulója után négy csa
pat nyeretlen. Meglepetésre a

----------------------------------------------------

— A Balatonfüredi Állami Szfv- 
kórház vezetőivel történt tár
gyalás alapján a balatonfüre
di üdülőnkben az ez évre ter
vezett fűtési csövek cseréjét 
1975-re halasztjuk. így ez év
ben további két turnusban 
üdülhetnek dolgozóink. A vál
lalati szakszervezeti bizottság 
döntése szerint az augusztus 
24-szeptembcr 1-ig egyhetes 
turnusban a nagycsaládosok

[ kapnak üdülési lehetőséget, az 
üzemek javaslata alapján. A 
nagycsaládosok anyagi támo
gatást kapnak az üdülési költ
ségekhez.

— A munkásszállónkban mű
ködő könyvtár 1974-ben 29 ezer 
forintot fordíthat a könyvúj
donságok beszerzésére, a 
könyvállomány frissítésére.
— A vállalati szakszervezeti 
bizottság március 18-tól már
cius 23-ig tanfolyamot szervez 
Harkányban, a szakszervezeti 
munka időszerű üzemi felada
tairól. A bentlakásos tanfo
lyamon az üzemi szb-titkárok, 
valamint mühelybizottságok 
titkárai vesznek részt.

Központ csapata is a nulla 
pontosok között szerepel. Je
lenleg a III. sz. bányaüzem 
„A” és az EDO „A” csapatai 
vezetnek az élen azonos pont
számmal, az őket követő Kí
sérleti-kutatási és automatizá
lási üzem előtt, akik egy mér
kőzéssel kevesebbet játszottak. 
A bajnokság színvonala emel
kedik. nyíltabbá válnak a 
küzdelmek, s nagy versenyfu
tás várható a tavaszi elsőség
ért az élcsapatok között.

A BAJNOKSÁG ÁLLÁSA

1. III. bü. A 5 5- 25: 1 10
2. EDÜ A 5 5- 25: 6 10
3. Kls.-kut. 4 4- 20: 6 8
4. III. bü. B 4 3 1 15: 8 6
5. Szóig. U. 4 3 1 15:14 6
6. IV. bü. 4 1 3 5:18 2
8. Központ 4 - 4 11:20 0
7. EDO B 5 1 4 7:21 2
9. Építők 2 - 2 6:10 0

10. Kut.-mélyf. 4 - 4 6:20 0
11. II. bü. 3 - 3 0:15 0

PMSC SAKK-BAJNOKSÁG
ÁLLASA

1. IV. sz. bü. A 5 4 1 28 8
2. Szóig. ü. 4 4 - 20 8
3. n. sz. bü. 4 3 1 22 6
4. Kut.-mélyf. 4 3 1 21,5 6
5. IV. sz. bü. B 4 2 2 19 4
6. ÉDÜ 5 2 3 18 4
7. Kís.-kut. 514 16,5 2
8. IV. sz. bü. C 5 - 5 10 0
9. Központ 4-4 13,5 0

Egyéni verseny állása: 1.
Bocz József 12 pont, Sámuel 
József 11,5 pont, Czudar Sán
dor 10,5 pont.

K. M.

Az újítási mozgalom 
színvonalának emeléséért
Kéthónapos

tanfolyam
Az Országos Találmányi 

Hivatal és a Magyar Ipar- 
jogvédelmi Egyesület két
hónapos tanfolyamot indí
tott, amelynek célja, hogy 
a résztvevők bővebb isme
reteket szerezzenek az 
iparjogvédelemről, szaba
dalmakról, találmányok, 
újítások hasznosításáról, 
módszereiről stb. Vállala
tunktól tíz fő vett részt a 
tanfolyamon: üzemenként
egy-egy fő és négy fő pe
dig a központból. A tanfo
lyam remélhetőleg hozzájá
rul vállalatunknál az újí
tási mozgalom színvonalá
nak emeléséhez.

— A Kisdobszai Általános Is
kola tanulói nevében Rácz Ist
ván és Benczédi József írt kö
szönő levelet a IV. sz. bánya
üzem szakszervezeti bizottsá
gának az iskola részére aján
dékozott rádióért. Kérték, hogy 
az üzem továbbra is segítse 
az iskolát, s visszonzásul jó 
tanulást ígértek.
— Vállalatunk Horgász egyesü
lete február 16-án közgyűlést 
tartott. A közgyűlés jóváhagy
ta az 1974. évi költségvetést 180 
ezer forint összeggel (bevétel 
-kiadás), megválasztotta az 
egyesület új pénztárosát, Tö
rök Mihály személyében. A 
legeredményesebb ifjúsági hor
gászt - ifj. Árokszállási Jó- 
szefet — tárgyjutalomban ré
szesítették.
— Februárban köt turnusban, 
3-3 napos továbbképző tanfo
lyamot szervezett vállalatunk 
Harkányban, a geológus mér
nökök és technikusok részére. 
A tanfolyam előadói az idő
szerű feladatokról, kutatási ta
pasztalatokról és vizsgálati 
módszerekről tartottak elő
adást.
— A válallatunknál dolgozó 
nők élnek a párt- és a kor
mányhatározat által biztosított 
lehetőséggel, jelenleg hetven- 
három édesanya van gyermek- 
gondozási segélyen.
- A Magyar Tudományos Aka
démia felolvasó termében feb
ruár 22-én nyilvános vitát 
szerveztek Balla Zoltán: A 
kelet-mongólial Dél-Keruleni 
kiemelkedés mezozóikuma cí
mű kandidátusi értekezéséről.
- A Ságvári Endre Művelő
dési Ház alagsori kiállító ter
mében kiállítást rendeztek 
Stettner Béla Munkácsy-díjas 
művész alkotásaiból. A bemu
tatott monotípiák, papírmet
szetek, rézkarcok a nagyvárost 
és környékét; az alkotó, pi
henő és szórakozó embert áb
rázolják. Piétái pedig az em
beri szenvedést ábrázolják, 
utalva a dúló háborúk bor
zalmaira. A február második 
felében rendezett kiállítást sók 
érdeklődő tekintette meg.
— Az üzemvezetők, a felelős 
műszaki vezetők és helyette
seik, valamint a műszaki irá
nyító, ellenőrző és tervező 
munkakörben tevékenykedő 
dolgozóink február 25-én ered
ményes vizsgát tettek az 
ÁBBSZ XVI. fejezetének anya
gából.
- A Baranya megyei pártis
kola tanárainak egy csoportja 
február 15-én meglátogatta a 
IV. sz. bányaüzemet, ahol ta
pasztalatot szereztek dolgozó
ink munkakörülményeiről.
- Háromnapos komplex szem
lét tartott februárban a Kerü
leti Bányaműszaki Felügyelő
ség a IV. sz. bányaüzemben, 
dr. Koncsagh Károly KBF ve
zető irányitásával. A szemlén 
részt vett Ebinger József elv
társ, az OBF főmérnöke is. 

SZERKESZTŐI ÜZENET

- A szerkesztőség legközeleb
bi ülését március 27-én 14,30 
órakor tartja a munkásszálló 
magyaros szobájában.


